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 لزوم شکل گیری 
ستاد سرب و روی 

رئی��س اتحادی��ه صادرکنندگان فرآورده ه��ای صنایع و 
معادن س��رب و روی ایران گفت: امروز ش��کل گیری ستاد 
س��رب و روی توس��ط وزارت صنعت، یک ضرورت جدی 
برای س��امان بخش��یدن به وضعی��ت اس��تخراج، تولید و 
صادرات است. حسن حسینقلی اظهار کرد: واحدهای فعال 
در صنعت س��رب و روی برای دریافت خاک سهمیه ای از 

معدن انگوران با مشکلات مختلفی روبه رو هستند... 4 3
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معادن زغال سنگ چشم انتظار 
سرمایه های جدید

 دلالان
 فولاد پیروز شدند؟! 

کاستی هایی در محافظت 
از پدیده های زمین شناسی

معادن متعدد و ارزش��مند بسیاری در کشور 
وجود دارد که به دلایل بسیاری مغفول مانده  و 
مورد بی توجهی صاحبان صنایع قرار گرفته اند. 
یک��ی از این حوزه ها که می تواند نقش بس��یار 
تاثیرگذاری در رش��د و توس��عه کش��ور داشته 
باشد، زغال س��نگ است.  زغال س��نگ یکی از 

کانی های ارزشمند کشور بوده...

طبق اع��لام فعالان صنعت س��اختمان، بازار 
فولاد و س��یمان در روزهای اخیر باز هم دچار 
نوسان شده و کمتر سازنده ای حاضر به پذیرش 
ریس��ک احداث پروژه س��اختمانی است؛ دبیر 
کانون انبوه س��ازان می گوید که فعالان صنعت 
س��اختمان از چندین ماه قبل فق��ط نظاره گر 

وضعیت رکودی بازار مسکن و رشد...

رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات 
 معدنی کش��ور گفت: س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور از س��ال ۱۳۷۶ با 
فراخوان یونسکو در زمینه ژئوپارک و مطالعات 
ژئوتوریس��م ورود ک��رد و در س��ال ۸۰ اطلس 
ژئوتوریس��م کشور منتشر ش��د و درحال حاضر 

برنامه داریم که سالی یک منطقه...

 سیگنال منفی بودجه
3 راهکار برای نجات صنعت آلومینیوم به فولاد

در گفت وگو ی »روزگار معدن« با رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم ایران مطرح شد 

علی محمد زمانی 
 مدیرعامل شرکت صبافولاد زاگرس 

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

درآمدهای دولت در طول س��ال های گذشته 
به طور مس��تمر کاهش داشته است و در چنین 
ش��رایطی، س��هم بودجه عمرانی نیز به مراتب 
ک��م می ش��ود. این درحالی اس��ت ک��ه بودجه 
عمران��ی تاثیر بس��زایی در مص��رف محصولات 
س��اختمانی مانند فولاد دارد. بنابراین می توان 
این گونه نتیجه گرفت که بودجه عمرانی و نحوه 
تخصی��ص آن به طرح های موردنظر، اصلی ترین 
عام��ل تزری���ق من�اب��ع بودج��ه  در اقتص��اد 
کشور اس��ت که زمینه گس��ترش فعالیت های 
زیربن�ای��ی و تولی���دی را فراه��م می کن��د و 
 درنهایت نیز به رش��د اقتصادی و صنعتی منجر 

می شود. 
با ای��ن وجود، بودجه عمرانی طی س��ال های 
اخیر محدود ش��ده و همین بودجه محدود نیز 
با میزان بودجه اختصاص یافته در عمل تفاوت 
چشمگیری دارد. در چنین شرایطی، پروژه های 
عمرانی زیادی در کش��ور به دلیل نبود تخصیص 
منابع برای شروع فعالیت یا فعالیت های تکمیلی 

نهایی معطل مانده  اند. 
با بررسی بودجه سال ۱۴۰۰ و رقمی که به بخش 
عم��ران اختصاص داده ش��ده، نتیجه می گیریم که 
بیش��تر جمع بن��دی پروژه های نیمه تم��ام عمرانی 

هدف قرار گرفته است.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
در ای��ن بخش، ف��ولاد نقش اثرگ��ذاری ندارد، 
چراک��ه بخش اصلی مصرف کنن��ده فولاد به پایان 
رس��یده اس��ت. ف��ولاد و محصولات ف��ولادی در 
نیمه نخست پیش��رفت فیزیکی یک پروژه مصرف 
می ش��ود. بنابراین با توجه به رقم های بودجه برای 
س��ال آینده نباید به شروع پروژه های عمرانی و در 
ادامه نیز ب��ه افزایش مصرف ف��ولاد و محصولات 

فولادی از این طریق امیدوار باشیم. 
در همین حال، بررسی نوسان نرخ فولاد در یک 
س��ال گذشته، حکایت از رش��د قابل توجه و حتی 
بیش از ۱۰۰ درص��دی قیمت فولاد و محصولات 
ف��ولادی دارد؛ بنابرای��ن نباید به رش��د پروژه های 
عمرانی در سال آینده و تحریک تقاضا برای فولاد 

و محصولات فولادی چشم امید داشت. 
در این میان، س��هم بودج��ه  عمرانی همواره در 
چند س��ال گذشته کاهش ش��دیدی داشته  است؛ 
یعنی با موضوع جدیدی روبه رو نیس��تیم و تفاوت 
چشمگیری را با سال های گذشته تجربه نخواهیم 
کرد. در چنین موقعیتی، تنها امید صاحبان صنایع 
فولادی برای رونق مصرف این محصولات به رشد 
سرمایه گذاری بانک ها و شرکت های سرمایه گذاری 
در بخش مس��کن اس��ت.  امید می رود با ورود این 
مجموعه ها، سرمایه گذاری در این بخش رونق یابد 
ت��ا بدین ترتیب بتوان صنعت ساخت وس��از را زنده 
و از به حاش��یه رفتن ای��ن صنعت جلوگیری کرد. 
توجه ب��ه این نکته ض��روری به نظر می رس��د که 
س��هم عمده  مصرف محصولات فولادی کش��ور به 
صنعت ساخت وس��از تعلق دارد؛ بنابراین در چنین 
شرایطی می توان زمینه رونق این صنعت را فراهم 
ک��رد. البته بررس��ی تجربه جهان��ی حکایت از آن 
دارد که بس��یاری از کشورها با تقویت بودجه های 
عمرانی و پروژه های زیرساختی خود نقش ویژه ای 
در رونق گرفتن صنایع ایف��ا می کنند، اقدامی که 
صنعت ف��ولاد نی��ز از آن متاثر می ش��ود. در این 
میان، م��ا حتی به وج��ود برنام��ه ای منظم برای 
اختصاص یافتن بودجه ب��ه پروژه های عمرانی نیز 
رضایت داریم. وقتی برنامه منظم و حتی محدودی 
برای پروژه های عمرانی داش��ته باش��یم و بتوانیم 
طرح های جدیدی را ش��روع کنیم، ب��دون تردید 
کل اقتصاد کش��ور از این موض��وع منتفع خواهد 
ش��د. اما متاس��فانه از دولت های قبلی همواره این 
بودج��ه عمرانی ضعیف بود و در ادامه نیز ش��اهد 
نیمه تمام ماندن پروژه های بسیاری بودیم.  درواقع 
صنعت فولاد در مس��ائل بسیار خردتر از تخصیص 
بودج��ه عمرانی و رونق گرفت��ن تولید همچنان با 
چالش روبه رو اس��ت. کما اینکه فعالان این صنعت 
ماه ه��ای اخیر را در تلاش برای اصلاح ش��یوه نامه 
تنظیم بازار فولاد گذرانده اند. این ش��یوه نامه که با 
هدف س��اماندهی عرضه و تقاض��ای زنجیره فولاد 
تدوین ش��ده، ایرادات اساس��ی دارد ک��ه رفع آنها 
ض��روری به نظر می رس��د.  بنابرای��ن امید می رود 
سیاس��ت گذاران بتوانن��د ب��ا جمع بن��دی نظرات 
فعالان این زنجیره، مش��کلات آن را برطرف کنند 
تا بدین ترتیب ش��اهد بازگش��ت آرامش ب��ه بازار 
فولاد باش��یم. این بازار درحال حاضر در سایه انواع 
تنش ه��ای تصمیم گیری فعالی��ت دارد و رفع این 

تنش ها، لازمه ارتقای تولید در این صنعت است.

 احیا و فعال سازی 
۱۷۶ معدن کوچک در ۹ ماه

در راس��تای طرح احیا، فعال س��ازی و توس��عه 
مع��ادن کوچک مقیاس، در ۹ ماهه امس��ال، ۱۷۶ 

معدن در مناطق مختلف، احیا و فعال سازی شد.
 ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، از ابتدای 
امس��ال تا پایان آذر ۹۹، شناسایی و اولویت بندی 
۷۸۱ مع��دن انجام ش��ده و ب��ر روی ۳۷۶ معدن 
اق��دام کلینیک��ی ص��ورت گرفته اس��ت. در مدت 
یاد ش��ده، ۱۲ کارخانه ف��رآوری با همکاری بخش 
خصوصی احداث ش��ده است. درحال حاضر، حدود 
۴۴۹۵معدن غیر  فعال در کش��ور وج��ود دارد که 
سراس��ر کشور گس��ترده است اما بیش��ترین آنها 
در اس��تان های خراس��ان رض��وی و کمترین آنها 
در جنوب کرمان و خراس��ان ش��مالی ق��رار دارد. 
اکنون ۲۵۷ معدن در قالب طرح احیا، فعال سازی 
و توس��عه معادن کوچک مقی��اس در حال تجهیز 
اس��ت. بنا به این گزارش، تا پایان امس��ال، احیا و 
فعال سازی ۲۰۰ معدن و احداث ۲۵ واحد فرآوری 
هدف گذاری ش��ده اس��ت. در س��ال گذش��ته نیز 

۱۴۶معدن احیا و فعال سازی شد.

مدیر مرکز تحقیقات فراوری مواد معدنی 
ایران از دس��تیابی این مرکز به دانش فنی 
فرآیند فلوتاسیون س��تونی با دستگاه نانو- 
میکروحب��اب ب��ه منظور س��ولفورزدایی از 

کنسانتره های ریزدانه آهن خبر داد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، مجید 
وفایی ف��رد گفت: مرکز تحقیق��ات فرآوری 
مواد معدنی ایران در جهت تحقق برنامه های 
اجرایی خود و در زمینه سیاست های نقشه 
راه معدن و ثبت اختراعات و دس��تاوردهای 
پژوهش��ی و فناوران��ه، ب��ه دان��ش فن��ی 
از کنس��انتره های ریزدانه  »س��ولفورزدایی 
آهن با فرآیند فلوتاسیون ستونی در حضور 

نانو- میکروحباب ها« دست یافت.
وی اف��زود: ای��ن اختراع، به نام س��ازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی 

ایران به ثبت قطعی رسید.
فرآوری�ذرات�نرمه��

مدی��ر مرک��ز تحقیق��ات ف��رآوری مواد 
معدن��ی ایران با اش��اره به اینک��ه فرآوری 
ذرات نرم��ه معدن��ی و باز ف��رآوری آنها از 
جمله چالش های فناوریک در کارخانه های 
ف��رآوری اس��ت، اظهار ک��رد: ذرات مذکور 

اغل��ب در کارخانه های فرآوری مواد معدنی 
به دلیل ناتوانی روش های مرس��وم، از مدار 
حذف ش��ده و به س��مت باطله ه��ا هدایت 

می شوند.
وی ادام��ه داد: ام��ا ذرات نرم��ه معدنی، 
دارای عی��ار مش��ابه ی��ا حتی بالات��ر از بار 
ورودی ب��ه کارخان��ه هس��تند و ب��ا توجه 
ب��ه ابع��اد و برخ��ورداری از درج��ه آزادی 
 کافی، نیاز به صرف ان��رژی برای خردایش 

ندارند.
کاربرد�روش�جدید�سولفورزدایی���

در�کارخانه�های�مختلف
وفایی فرد با بیان اینکه روش ثبت ش��ده 
ب��رای ف��رآوری ذرات نرمه معدن��ی کاملا 
صنعت��ی اس��ت، گف��ت: روش مذک��ور در 
بسیاری از کارخانه های فرآوری مواد معدنی 
کشور نظیر ش��رکت ملی مس، سنگ آهن 
گل گهر و فس��فات اس��فوردی و...، کاربرد 

دارد.
وی اف��زود: این روش همچنین، در حفظ 
و جلوگی��ری از هدر رفتن منابع ملی در باز 
فرآوری پس��ماندها و نرمه های معدنی قابل 

توسعه است.

نایب رئیس کمیس��یون معادن و صنایع معدنی 
اتاق ایران گفت: طرح اصلاح قانون معادن مزایا و 
بندهای خوبی دارد، البته دارای چند بند مس��ئله 
دار اس��ت که باید مورد بازنگری قرار بگیرد، این 
بنده��ا ب��ه خصوص در ح��وزه اکتش��افات باعث 
می ش��ود س��رمایه گذاری در حوزه اکتش��افات با 

مخاطرات زیادی مواجه شود.
س��جاد غرقی در گفت وگو با ایراسین در مورد 
قانون اصلاح معادن گفت: ما در جلسه کمیسیون 
صنایع مجلس برای بررسی طرح اصلاح موادی از 
قانون معادن کشور حضور داشتیم و پیشنهادهای 
اصلاح��ی از طرف نمایندگان اتاق بازرگانی، خانه 
معدن، نماین��دگان دولت و مرک��ز پژوهش های 

مجلس در این جلسه مطرح شد.
وی در ادامه گفت: ط��رح اصلاح قانون معادن 
هم مزایا و بنده��ای خوب دارد و هم دارای چند 
بند مسئله دار اس��ت که باید مورد بازنگری قرار 
بگیرد. این بندها به خصوص در حوزه اکتش��افات 
باعث می ش��ود سرمایه گذاری در حوزه اکتشافات 
با مخاطرات زیادی مواجه ش��ود که در جلسه ای 
ک��ه در کمیس��یون صنای��ع مجل��س داش��تیم؛ 
پیش��نهادهای اصلاحی در این رابطه داده ش��د و 
بای��د این موارد به کمیته برگردد و اصلاح ش��ود. 

ل��ذا در هفته گذش��ته کلیات ای��ن طرح تصویب 
شد و فعلا به صحن علنی مجلس نمی رود، چون 
نماینده های حاضر در کمیسیون ایراداتی را به آن 
وارد کردن��د که باید این موارد در کمیته برطرف 
شود. عضو کارگروه تخصصی شورای عالی معادن 
گفت: بخش هایی از این قانون فاقد ضرورت است، 
ب��ه دلیل اینکه ای��ن م��وارد در آیین نامه اجرایی 
و بخش��نامه ها وجود دارد و آم��دن این موارد در 
قانون لزومی نداش��ته و بیش��تر از ب��اب تاکید و 
 محک��م کاری آمده که ای��رادات قانونی هم به آن 

وارد شد.
غرق��ی به اصلاحات مه��م و اثربخش این طرح 
پرداخ��ت و اف��زود: در این طرح عنوان ش��ده که 
۱۵ درصد از حقوق دولتی توس��ط خود بهره بردار 
در مناطق ثبت ش��ود که این اتفاق خوبی اس��ت. 
زیرا ما می دانیم حقوق دولتی بیشتر به خزانه باز 
می گردد و نه خرج توسعه منطقه ای می شود و نه 
صرف توسعه معدنکاری و اگر این موضوع تبدیل 
به قانون ش��ود می تواند اتفاق قابل توجه باش��د. 
یعنی بخشی از سرمایه گذاری هایی که در منطقه 
انجام می ش��ود توسط خود بهره بردار و در محیط 
پیرامون معدن اتف��اق می افتد، موضوع بعدی که 
در این قانون اصلاح شده، حضور ذی  نفعان جهت 

دفاع از منافعشان در شورای عالی معادن است که 
ای��ن کار در این طرح الزام آور ش��ده و این امکان 
خط��ا را کم می کند و ب��ه نظرم جزء نکات مثبت 

این طرح است.
غرق��ی به اش��کال مهم ای��ن ط��رح در زمینه 
اکتش��اف معادن پرداخت و گف��ت: در این طرح 
عنوان ش��ده که اگر مکتش��ف ذخایری را که بعد 
از اکتشاف و پروانه اولیه کشف کند )چه خودش 
اکتش��اف کند چه مجموعه دیگری( این اکتشاف 
بعدی متعلق به بهره بردار نیس��ت و این می تواند 
اش��کالات زیادی ایجاد کند(، زی��را ما موضوعی 
داریم با عنوان اکتش��اف هنگام استخراج و دائما 
ذخای��ر یک مع��دن افزایش پی��دا می کند و این 
موض��وع ک��ه ذخیره ی��ک معدن چ��ه کوچک و 
چه بزرگ برای همیش��ه تعیین تکلیف ش��ود در 
ابتدای کار و کس��ب پروانه امکان پذیر نیس��ت و 
ماهیت آن محل اش��کال است، این ها موضوعاتی 
اس��ت که باید تغییراتی در آن اعمال ش��ود، لذا 
ب��ه طور کلی بای��د گفت دغدغ��ه قانون گذار این 
بوده اس��ت ک��ه ظرفیت ها و محدوده ها توس��ط 
یک نفر قفل نش��ود ولی مس��یری که در بعضی 
 از پیش��نهادها آمده است این دغدغه ها را پوشش

نمی دهد.

نائب رئیس دوم کمیس��یون صنایع مجلس می گوید یکی 
از اهداف طرح تامین زنجیره فولاد این اس��ت که مشوق های 
صادراتی در انتهای زنجیره فولاد قرار بگیرد. منطقی نیس��ت 
که منابع موجود در معادن با معافیت مالیاتی صادر شوند اما 
کش��ورهای دیگر از آن بهره بگیرند. در همه کش��ورها تعرفه 
صادرات شمش فولادی صفر در نظر گرفته می شود تا شمش 
وارد شودو با آن بتوانند ارزش افزوده ایجاد کرده و اشتغالزایی 

انجام شود.
عل��ی جدی در گفت وگو با پانا ب��ا بیان اینکه طرح زنجیره 
فولاد در دستور  کار کمیس��یون صنایع قرار گرفت و گزارش 
کمیس��یون در ای��ن زمینه نهایی و به صح��ن علنی مجلس 
برای تصویب ارائه ش��ده اس��ت، گفت: »یک��ی از اهداف این 
طرح این اس��ت که مش��وق های صادراتی در انتهای زنجیره 
ف��ولاد ق��رار بگیرد. منطقی نیس��ت ک��ه مناب��ع موجود در 
معادن با معافیت مالیاتی صادر ش��وند اما کش��ورهای دیگر 
از آن بهره بگیرند. در همه کش��ورها تعرفه صادرات ش��مش 

فولادی صفر در نظر گرفته می ش��ود تا ش��مش وارد شود و 
 ب��ا آن بتوانند ارزش اف��زوده ایجاد کرده و اش��تغالزایی انجام 

شود.«
وی با بیان اینکه صنایع پائین دستی نیاز زیادی به شمش 
ف��ولادی دارند، اظهار کرد: »مش��وق صادراتی باید به انتهای 
زنجیره منتقل ش��ود و زنجیره کامل ش��ود ت��ا بتواند ارزش 
افزوده بیشتری برای این بخش مهم صنعتی کشور به همراه 

داشته باشد.«
نائب رئیس دوم کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اس��لامی عنوان کرد: »فولاد باید ابتدا در بورس عرضه شود و 

در صورت داشتن مازاد برای صادرات آن اقدام شود.«
وی اف��زود: »اکن��ون مصرف ف��ولاد ۲ برابر عرضه اس��ت. 
ش��یوه نامه ای در وزارت اقتصاد مصوب و توس��ط معاون اول 
رئیس جمهوری ابلاغ شد که موجب می شود فولاد در بورس 
عرضه شود.البته طرح نمایندگان با عنوان طرح زنجیره تامین 
فولاد اش��تراکات و تفاوت هایی با ش��یوه نامه ابلاغی از سوی 

وزارت ام��ور اقتص��ادی و دارایی دارد ام��ا در نهایت موجب 
شفافیت عرضه فولاد در بورس خواهد شد.«

گفتنی اس��ت براساس طرح تامین زنجیره فولاد که اکنون 
ب��رای تصویب نهایی در دس��تور کار صحن��ی علنی مجلس 
قرار گرفته اس��ت کلی��ه محصولات زنجیره ف��ولاد با رعایت 
 مفاد بند ج ماده ۳۶ قانون احکام دائمی کش��ور مصوب سال
 ۱۰/ ۱۱/ ۱۳۹۵، برای فروش داخلی ملزم به عرضه و فروش 
در بورس هس��تند. معامله محصولات فوق در خارج از بورس 

ممنوع بوده و در حکم خارج از شبکه است.
براساس تبصره ماده یک این طرح در معاملات محصولات 
زنجیره فولاد ش��امل س��نگ آهن، کنس��تانتره، گندله، آهن 
اسفنجی، فولاد خام و ورق های فولادی، سازمان بورس کالای 
ایران موظف است به کارخانه های تولید دارای کد بهین یاب و 
بر اساس سهمیه مندرج در سامانه بهین اجازه ثبت سفارش و 
خرید بدهد. فروش مواد اولیه و محصولات خریداری از بورس 
کالا توسط خریداران ممنوع است و متخلفان به دلیل اخلال 

در بازار جهت رسیدگی به دستگاه قضایی معرفی می شوند.
براس��اس تبص��ره ۲ ماده ی��ک این ط��رح وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مکلف اس��ت برای کلی��ه محصولات زنجیره 
ارزش فولاد که در بورس کالا عرضه می ش��وند، کف و سقف 
قیمتی تعیین کند. کف و سقف قیمتی تعیین شده به صورت 
ضرایب��ی از قیمت ه��ای جهانی بوده و هر ۶ م��اه یکبار قابل 

تغییر و تجدید نظر خواهد بود.
براس��اس این طرح ص��ادرات کلیه محص��ولات حلقه های 
مختل��ف زنجیره ارزش ف��ولاد صرفا پ��س از عرضه هفتگی 
توس��ط تولیدکنندگان در بورس کالا و به میزان مازاد عرضه 

ثبت شده در بورس کالا مجاز است.
در ص��ورت تخصیص ص��ادرات به تولید کنن��ده به میزان 
م��ازاد عرضه در بورس کالا، حداکثر زمان مجاز صادرات کالا 
از س��وی تولیدکننده برای آن محمول��ه ۴ هفته خواهد بود 
 و پ��س از ای��ن مدت مجوز صادراتی محمول��ه مذکور از بین

می رود.

سرمایه�گذاری�در�حوزه�اکتشافات�با�مخاطرات�زیادی�رو�به�رو�استحرکت�ایمیدرو�در�مسیر�نقشه�راه�معدن

مشوق�های�صادراتی�در�انتهای�زنجیره�فولاد�قرار�می�گیرد

گروه معدن

رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات 
 معدنی کش��ور گفت: س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور از س��ال ۱۳۷۶ با 
فراخوان یونسکو در زمینه ژئوپارک و مطالعات 
ژئوتوریس��م ورود ک��رد و در س��ال ۸۰ اطلس 
ژئوتوریس��م کشور منتشر ش��د و درحال حاضر 
برنامه داریم که س��الی یک منطقه را به عنوان 

ژئوتوریسم و ژئوپارک معرفی کنیم.
�۳۰منطقه�ظرفیت�تبدیل�ش�دن�به���

ژئوپارک�را�دارند
س��ازمان  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، علیرضا 
شهیدی در نشس��ت خبری و آیین رونمایی از 
مس��تند رخساره زمین: هرمز، جزیره رنگ ها با 
بیان این که ۳۰ منطقه کش��ور ظرفیت تبدیل 
شدن به ژئوپارک را دارند، افزود: تاکنون قشم 
برای نخس��تین بار ثبت جهانی شده و ارس به 
زودی معرف��ی خواهد ش��د و همچنین منطقه 
طبس نی��ز اقدامات اجرای��ی آن در حال انجام 

است.
وی ب��ا بی��ان اینکه ما قان��ون متمرکزی که 
بتوانیم از پدیده های زمین شناس��ی محافظت 
کنیم، نداریم، خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر 
مناب��ع  و  محیط زیس��ت  حفاظ��ت  س��ازمان 
طبیع��ی برنامه هایی را در دس��ت دارند که از 
محدوده ه��ای تحت حفاظت خ��ود محافظت 

کرده تا آسیبی به آنها وارد نشود.
به گفته معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
امیدواریم برای مناطق ش��اخص زمین شناسی 
نیز قانونی تصویب ش��ود که پروانه بهره برداری 
معادن داده نش��ود، در این صورت بخش��ی از 
میراث که میلیاردها س��ال زمان برده تا شکل 

بگیرد را حفظ کنیم.
ش��هیدی با اش��اره به اینکه مستند رخساره 
زمین بسیار منحصر به فرد بود، ابراز امیدواری 
کرد که ساخت مس��تندهای این  چنینی ادامه 
داشته باش��د  و ایران را بهش��ت زمین شناسی 
دنیا عنوان کرد که جزی��ره هرمز از این منظر 

خاص تر است.
معرف�ی�می�راث�زمین�ش�ناختی�ب�ا���

فناوری�نوین
همچنی��ن کامبی��ز مه��دی زاده، مدیر طرح 
ح��وزه  فناوری ه��ای  و  نوآوری ه��ا  توس��عه 
زمین شناس��ی، معدن و صنایع معدنی معاونت 
علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری در نشس��ت 
خب��ری و آیین رونمایی از مس��تند رخس��اره 

زمی��ن هرم��ز، جزی��ره رنگ ه��ا گف��ت: پیرو 
منویات مقام معظ��م رهبری پیرامون توجه بر 
جزایر به ویژه جزیره هرمز، ما در طرح توس��عه 
نوآوری ها و فناوری های حوزه زمین شناس��ی، 
مع��دن و صنایع معدنی یک��ی از ماموریت های 

خود را تمرکز بر این موضوع قراردادیم.
وی افزود: در این زمینه و به عنوان نخستین 
گام در ای��ن راه، اق��دام ب��ه س��اخت مجموعه 
مستندی گرفتیم که رخساره زمین نام گرفت. 
نخستین قسمت از این مجموعه، درباره جزیره 
هرمز اس��ت و »هرمز، جزیره رنگ  ها« نام دارد. 
این مس��تند در نوع خود در کش��ور نخستین 
است.در این مستند تصاویری برای نخستین بار 
از پدیده های زمین شناختی و زمین گردشگری 
جزیره هرمز به نمایش درآمده است، وی تاکید 
کرد این مس��تند حاصل ماه ها و ساعت ها کار 
کارشناسی علمی است که با استفاده از تجربه 
اساتید و صاحبنظران علم زمین شناسی تهیه و 

تولید شده است.
وی بی��ان کرد: این مس��تند، ک��ه در آن از 
فناوری های روز همچون پهپاد و تصویربرداری 
k۴ اس��تفاده ش��ده، ب��ا هدف معرف��ی میراث 
زمین شناختی ایران، توسعه ژئوتوریسم، زمین 
گردش��گری، فاصل��ه گرفتن از خام فروش��ی و 
درپی آن ایجاد اش��تغال پایدار در جزیره هرمز 

تولید ش��ده اس��ت، دقیق��ا هم��ان چیزی که 
رهبری عزیز تاکید دارند. مش��اور عالی معاون 
علم��ی و فناوری رئیس جمهوری تاکید کرد: از 
دیگر اهداف این مستند، توسعه زیرساخت های 
علم��ی، پژوهش��ی و البت��ه حرکت در مس��یر 
دیپلماس��ی صلح با اس��تفاده از اب��زار فناوری 

است. 
مهدی زاده اف��زود: برای اینکه بتوانیم میراث 
زمین ش��ناختی را معرفی کنی��م باید همراه با 
ن��وآوری و فناوری باش��د که ای��ن باید همراه 
با اپلیکیش��ن های علمی و گردش��گری باشد. 
ک��ه این کار در نوبه خ��ود کاری منحصر به فرد 
بوده و تابه حال انجام نش��ده اس��ت.  وی گفت: 
این اپلیکیش��ن ها کاربردش��ان این اس��ت که 
وقتی یک گردش��گر س��فری به جزی��ره دارد 
بتوان��د راه ه��ای دسترس��ی به ژئوس��ایت ها و 
ژئوپارک ها را داشته باش��د. مدیر طرح توسعه 
نوآوری ها و فناوری های حوزه زمین شناس��ی، 
معدن و صنایع معدنی معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری ژئوسایت را مکان هایی تعریف 
ک��رد ک��ه دارای پدیده های کمی��اب با ارزش 
برجس��ته علمی یا زیبایی اس��ت ک��ه قابلیت 
بازدید عمومی دارن��د. همچنین وی ژئو پارک 
را طبق تعریف یونس��کو گس��تره ای با مرزهای 
آش��کار و پنهانی تعریف کرد ک��ه چند پدیده 

آن  در  برجس��ته  و  کمی��اب  زمین شناس��ی 
قرار داش��ته و در آن گس��تره علمی، طبیعی، 
تاریخی و گردشگری مورد توجه قرار می گیرد. 
مهدی زاده پیرامون ایج��اد ژئوپارک ها در دنیا 
گفت: ش��بکه ژئوپ��ارک جهانی با پش��تیبانی 
یونس��کو در س��ال ۲۰۰۴ ش��کل گرف��ت که 
۱۷ژئوپ��ارک از اروپ��ا و ۸ ژئوپ��ارک از چی��ن 
نخستین اعضای آن بودند. وی اشاره کرد: طبق 
آمار ش��بکه جهانی ژئوپارک )GGN( تا سال 
۲۰۲۰ تعداد ۱۶۱ژئوپارک در ۴۴ کش��ور عضو 
این شبکه وجود داشته است. طبق آمار شبکه 
اروپای��ی ژئوپارک نیز تع��داد ۸۱ ژئوپارک در 
۲۶ کش��ور اروپایی وجود دارد. سهم آسیایی ها 
نی��ز ۶۵ژئوپ��ارک اس��ت. مه��دی زاده درباره 
ژئوپارک های ایران، گفت: با وجود فراوانی های 
کشور در دسترسی به پدیده های زمین شناختی 
و زمین گردشگری، متاسفانه تنها یک ژئوپارک 
آن ه��م در جزی��ره قش��م وج��ود دارد، طرح 
 ژئوپ��ارک ارس هم که متاس��فانه عقیم مانده 

است.
وی در راستای توس��عه ژئوپارک های کشور 
پیش��نهاد داد: ما همینجا به عنوان نهاد متولی 
فناوری کش��ور، پیش��نهاد همکاری چندجانبه 
میان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
وزارت امورخارج��ه، وزارت میراث فرهنگ��ی و 

گردش��گری و س��ازمان زمین شناس��ی کشور 
را اع��لام می کنی��م و آماده ای��م ک��ه از تمامی 
طرح ه��ای فناورانه و نوآورانه در حوزه توس��عه 
فناوری های زمین گردش��گری و ژئوتوریسمی 

در جزیره هرمز حمایت می کنیم.
ل�زوم�س�رمایه�گذاری�در�صنع�ت���

ژئوتوریسم
تقی نبئی، رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن��ی گفت: با توجه ب��ه اینکه مدت ها جای 
خالی این نوع از مس��تندات در کش��ور وجود 
داشت، ساخت مستند رخساره زمین با موضوع 

جزیره هرمز جای تقدیر دارد.
به گفته وی، کیفیت مس��تند رخساره زمین 
از لحاظ زمین شناسی بسیار مناسب بود. وی با 
بیان اینکه جزیره هرم��ز بزرگ ترین ذخیره را 
دارد در ادامه گفت: صنعت ژئوتوریسم می تواند 
اقتصاد تاثیرگذارتری نس��بت به معدن داشته 
باش��د به شرطی که س��رمایه گذاری روی این 
موضوع انجام ش��ود. نبئی گفت: حتی می توان 
خط پرواز مستقیم برای جزیره هرمز به جهت 
افزایش میزان گردش��گران خارجی داشت که 

اگر اجرا شود بسیار سودمند خواهد بود.
رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدنی تاکید 
کرد: س��ازمان نظام مهندسی معدن در زمینه 
ساخت مستند، آمادگی خود را اعلام می کند.

آمادگ�ی�ب�رای�اس�تفاده�بهین�ه�از���
مستندات�

معاون��ت  مدی��رکل  صب��وری،  محمدرض��ا 
دیپلماس��ی وزارت امور خارجه در این مراسم 
گفت: باید دید که چگونه می توان از مستندات 
س��اخته شده برای توس��عه صنعت گردشگری 
اس��تفاده کرد. وی ادامه داد: بع��د از فرمایش 
مق��ام معظم رهبری در خصوص گردش��گری، 
در وزارت ام��ور خارج��ه، اداره کل��ی ب��ه نام 
اقتصاد مقاومتی ش��امل ۲بخش اداره فناوری 
و گردش��گری راه اندازی شد و ما در وزارتخانه 
به این ۲مورد نس��بت به دیگ��ر بخش ها توجه 
بیش��تری داش��تیم. صبوری افزود: م��ا ارتباط 
بس��یار نزدیکی با معاونت علم��ی و فناوری و 

همچنین میراث فرهنگی داریم . 
وی ادام��ه داد: م��ا آمادگ��ی خ��ود را برای 
استفاده بهینه از این مستندات اعلام می کنیم 
تا هم درآمدی برای کش��ور داش��ته باشد و در 
کنار اس��تفاده علمی آن در کن��ار آن از منافع 
اقتصادی آن بهره مند شویم. به گفته صبوری، 
هر اندازه که به این مقولات پرداخته ش��ود به 
فاصله گرفت��ن از اقتصاد نفت��ی کمک خواهد 

کرد.
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رشد فروش کنسانتره در گل گهر
ای��ران از ذخایر عظیم معدنی برخوردار اس��ت و توس��عه 
معادن و استفاده حداکثری از ظرفیت  های معدنی را می توان 
یکی از راهکارهای توس��عه اقتصادی کشور دانست؛ بنابراین 
توجه به ذخایر معدنی و س��رمایه گذاری در حوزه اکتش��اف 
ضروری به نظر می رسد و زمینه رونق و جهش تولید را فراهم 
می کند.  گفتنی است، بخش معدن و صنایع وابسته به آن از 
حوزه های اثرگذار در تولید و تجارت کشو محسوب می شوند 
و معدن س��هم قابل توجهی از صادرات غیرنفتی کشور را در 
س��ال گذش��ته به خود اختصاص داده است. در همین حال 
زنجیره فولاد نیز س��همی بس��زا از تولی��د ناخالص داخلی و 
همچنی��ن ذخای��ر معدنی را در اختی��ار دارد. این زنجیره از 
معادن س��نگ آهن آغاز می شود؛ بنابراین توجه به اکتشاف، 
اس��تخراج و فرآوری سنگ آهن از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است.
فرصتی تازه در راه است �

ازجمل��ه مهم ترین نقش ه��ای بخش مع��دن می توان به 
اثرگذاری آن در اش��تغالزایی پای��دار و مولد و افزایش تولید 
ناخالص ملی اش��اره کرد؛ یعنی در س��ایه بهره گیری از این 
ظرفیت ها می توان در مس��یر توس��عه اقتصادی کش��ور گام 
برداش��ت. بخ��ش مع��دن در دوران بحران ه��ای اقتصادی 
کمترین آسیب را از ش��رایط می بیند و در عین حال، نقش 

بسزایی در اقتصاد بازی می کند. 
به عن��وان مث��ال، می ت��وان به بح��ران کرونا اش��اره کرد. 
ای��ن ح��وزه در ای��ن دوران در مقایس��ه با س��ایر صنایع و 
 فعالیت ه��ای اقتص��ادی کمتری��ن آس��یب ها را متحم��ل 

ش��د.  بنابراین می توان از ظرفیت بخش معدن در ش��رایط 
کنونی که کشور با شدیدترین تحریم های بین المللی روبه رو 
اس��ت، بهره گرفت و در مسیر رش��د و توسعه گام برداشت. 
درواقع بهره گیری درس��ت از این ظرفیت  فرصت جدیدی را 

به روی کشور می گشاید.
گل گهر بهشت معادن �

بخش قابل توجهی از ظرفیت های س��نگ آهن کش��ور در 
منطقه گل گهر سیرجان قرار دارد و بهره برداری از این ذخایر 
نیز بر عهده شرکت معدنی و صنعتی گل گهر است. تا جایی که 
این شرکت را باید یکی از محورهای توسعه اقتصادی کشور 
دانس��ت که می توان سهم بس��زایی در اجرای سیاست های 
اقتصادی کشور داشته باشد. این شرکت به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننده کنس��انتره و گندله کش��ور ش��ناخته می شود.  
مجموعه معدنی و صنعتی گل گهر به عنوان یکی از بزرگ ترین 
تامین کنندگان زنجیره فولاد کشور تلاش می  کند در مسیر 
توس��عه همه جانبه اقتصادی کش��ور حرکت کن��د و در این 
مس��یر نیز از هیچ تلاش��ی دریغ نمی کند. ثبت رکوردهای 
 ت��ازه از رون��د تولید این مجموعه معدن��ی و صنعتی گواهی 

بر این ادعاست.
سودآوری عامل توسعه �

فروش محصول، رکن اصلی درآمدزایی یک مجموعه را به 
خود اختصاص می دهد. طی ماه  های گذشته محاسبه فرمول 
قیمت گذاری محصولات بالادس��تی زنجیره فولاد )از سنگ 
آهن گرفته تا کنسانتره، گندله تا آهن اسفنجی( مورد بحث 
بوده است. در حال حاضر و براساس دستورالعمل های جدید 

قیمت گ��ذاری محصولات زنجیره ف��ولاد، قیمت محصولات 
بالادس��تی ای��ن زنجیره افزای��ش یافته و همی��ن تغییر در 
سیاس��ت قیمت گذاری نیز زمینه رش��د فروش این شرکت 
در آذر م��اه و ثبت رکوردهایی جدید را فراهم کرده اس��ت. 
امید م��ی رود این روند همچنان ادام��ه یابد، چراکه افزایش 
رقم فروش به منزله س��ودآوری هرچه بیش��تر شرکت های 
معدنی است. در چنین ش��رایطی این مجموعه ها می توانند 
با بهره گیری از این ظرفیت در مس��یر توس��عه گام بردارند؛ 
یعنی برای اکتش��اف هرچه بیشتر و شناسایی ذخایر جدید 
ت��لاش کنند ت��ا بدین ترتیب تولید در ای��ن زنجیره بیش از 

پیش افزایش یابد.
رشد فروش گندله و کنسانتره گل گهر �

شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در راستای اجرای اهداف 
توس��عه ای خود در آذرماه توانست رکورد جدیدی از فروش 
ماهانه ثب��ت کند. فروش آذر  ماه مجموعه معدنی و صنعتی 
گل گه��ر به رقم بی نظی��ر 29 هزار و 915 میلی��ارد ریال و 
جمع کل درآمد های عملیاتی تجمیعی ش��رکت در دوره 9 
ماهه س��پری شده از سال مالی به بیش از 190 هزار و 140 

میلیارد ریال رسید. 
 به گزارش روابط  عمومی و امور بین الملل شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر، این شرکت در آذر  ماه رکورد های جدیدی 
را ثبت کرد و علاوه بر رش��د محس��وس و بسیار بالای نرخ 
ف��روش محصولات خود موفق به کس��ب رکورد جدیدی در 

فروش ماهانه شد. 
با توجه به دستورالعمل های جدید قیمت گذاری محصولات 

زنجیره فولاد، بیشترین رشد قیمت نصیب محصولات گندله 
و کنس��انتره شد و بر این اساس ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر در آذر ماه با رش��د 4۸ درصدی نرخ محصولات خود 
مواج��ه بود. نرخ هر ت��ن گندله در این ماه ب��ه بیش از 2۳ 
میلیون و 490 هزار ریال و نرخ کنس��انتره نیز با 4۸ درصد 
افزایش نس��بت ب��ه آبان ماه به 1۶ میلیون ری��ال در هر تن 
رس��ید. فروش »کگل« نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
حدود 100 درصد افزایش را نش��ان می دهد. رشد نرخ های 
فروش، دلیل اصلی 2 برابر ش��دن فروش شرکت در این بازه 

زمانی بوده است.
 این ش��رکت در دوره 9 ماهه سال جاری موفق به فروش 
9.5 میلی��ون تن گندله و 1.9 میلیون تن کنس��انتره ش��ده 
اس��ت. در حالی که میانگین فروش ماهانه این ش��رکت در 
ماه های گذش��ته کمت��ر از 20 هزار میلیارد ری��ال بوده، در 
آذرماه فروش ش��رکت به رقم ۳0 هزار میلیارد ریال نزدیک 
ش��ده که ای��ن مبلغ 50 درصد بیش��تر از متوس��ط فروش 

ماه های گذشته است.
سخن پایانی �

رش��د فروش، درآم��د و به دنبال آن توس��عه س��ودآوری 
ش��رکت ها از اهمی��ت وی��ژه ای برخ��وردار اس��ت، چراک��ه 
مجموعه ه��ای معدنی می توانند در س��ایه س��ودآوری برای 
توس��عه هرچه بیش��تر فعالیت خ��ود تلاش کنن��د. معدن 
نخس��تین حلقه از یک زنجیره عظیم است و تداوم و توسعه 
تولید در نخس��تین حلقه از این زنجیره اهمیت ویژه ای دارد 

و باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.

معادن زغال سنگ چشم انتظار سرمایه های جدید
فعالان حوزه زغال سنگ در گفت وگو با  »روزگار معدن« مطرح کردند 

گروه معدن

معادن متعدد و ارزش��مند بسیاری 
در کش��ور وج��ود دارد ک��ه به دلایل 
م��ورد  و  مان��ده   مغف��ول  بس��یاری 
بی توجه��ی صاحب��ان صنای��ع ق��رار 
گرفته ان��د. یک��ی از ای��ن حوزه ها که 
می تواند نقش بس��یار تاثیرگذاری در 
رشد و توس��عه کشور داش��ته باشد، 

زغال سنگ است.
 زغال س��نگ یک��ی از کانی ه��ای 
ارزش��مند کش��ور ب��وده و یک��ی از 
نی��ز  اس��تراتژیک  س��وخت  مناب��ع 
به ش��مار م��ی رود و در تم��ام جهان 
به عنوان منبع مطمئ��ن تولید انرژی 
کارب��رد دارد.   اهمی��ت زغال س��نگ 
به عنوان یک ش��اهراه حیاتی تولیدی 

و اقتصادی ش��ناخته ش��ده است اما 
وضعی��ت ای��ن صنعت در کش��ور ما 
چندان مطلوب نیس��ت. این درحالی 
اس��ت که رش��د صنعت زغال س��نگ 
و دس��تیابی به جای��گاه واقعی آن در 
اقتص��اد، می توان��د تاثیر مس��تقیم و 
چشمگیری بر اش��تغالزایی، توسعه و 

درآمد ملی داشته باشد. 
 با وجود این مزیت، موانع متعددی 
در تحقق اهداف یادشده وجود دارد. 

فعالان این صنعت معتقدند واردات 
دستگاه ها و تجهیزات و روش سنتی 
بهره برداری و اکتش��اف در این حوزه 
 از جمله مشکلاتی است که باید رفع 
ش��ود.  در این صورت می توان شاهد 
افزایش میزان س��رمایه گذاری بخش 

خصوصی بود.

لازم ب��ه ذکر اس��ت منظور از ایجاد و توس��عه 
شبکه حمل ونقل ریلی فقط توسعه خط آهن بین 
مبادی و مقاصد مختلف کش��وری نیس��ت، بلکه 
ش��اید حتی از آن مهم تر ایجاد زیرس��اخت های 
لازم در ایس��تگاه ها برای تس��هیل حمل ونقل و 
همچنی��ن اتص��ال مبادی و مقاص��د مهم حمل 
کالا بطور مس��تقیم به ش��بکه ریلی کشور است 
که جزییات این برنامه باید با همکاری مسئولان 
دولتی و تولید کنندگان کالاهای مورد حمل ونقل 
مورد توافق قرار گیرد تا از سرمایه گذاری بی مورد 

جلوگیری شود.
با اجرای این امر از فش��ار بر حمل ونقل جاده 
کاسته شده و امکان نوسازی حمل ونقل جاده ای 

کشور فراهم خواهد شد.
ب- راه حل کوتاه مدت تا میان مدت

 - در کوتاه م��دت باید دس��تگاه های دولتی با 
احس��اس مس��ئولیت در ت��دارک پیش نیازهای 
حمل ونقل کش��ور جدیت کنند. این امر ش��امل 
تامین نیازهای حمل )لاستیک، سوخت، روغن، 
ل��وازم یدکی ( به قیمت های عادله و جلوگیری از 

ایجاد بازار سیاه برای آن می باشد.
 - در عی��ن حال باید با لغو برنامه تن کیلومتر 
دستوری، شرایط لازم برای اجرای روش توافقی 

دوباره احیا شد.
 یک��ی از بزرگتری��ن معض��لات حمل ونق��ل 
جاده ای کش��ور موضوع خود مالکی کامیون های 
کشور است. اجرای این روش کشور را از داشتن 
ش��رکت های حمل ونقل مسئول در مقابل طرف 
مقاب��ل محروم کرده اس��ت. اج��رای روش خود 
مالکی ب��ه معنای آن اس��ت که رانن��ده  / مالک 
کامی��ون هرگاه حم��ل کالایی به صرف��ه او بود 
آنرا حمل می کند و وقتی نخواهد، کار نمی کند. 
یعن��ی اینکه مالک کالا که در مقابل مش��تریان 
خود مس��ئولیت دارد هی��چ اطمینانی به تحویل 
به موقع کالا به مشتری خود نخواهد داشت مگر 
آنکه عنان اختیار تعیین کرایه حمل را به راننده 

و بنگاه باربری بسپارد.
 مس��ئولان محترم باید هم خ��ود را مصروف 
ایجاد تعداد قابل توجهی شرکت های حمل ونقل 
ج��اده ای با تنوع نوع کش��نده ها ش��امل اتاقدار، 
کف��ی، کانتین��ری و کمپرس��ی و... بنماین��د و 
امتیازات وی��ژه ای از نظر تامین مایحتاج آنان به 
عنوان مش��وق قایل شوند. بدون حل این مسئله 
ام��کان حل کامل مش��کل حمل ونق��ل جاده ای 

وجود ندارد.
اه��م  از  حمل ونق��ل  وس��ایل  نوس��ازی   
مس��ئولیت های دس��تگاه های ذیربط اس��ت. با 
ناوگانی به ش��دت فرسوده که در سال های اخیر 
تع��داد اندک��ی کامیون ن��و به آنها اضافه ش��ده 
نمی ش��ود انتظار داشت که کشور پهناوری چون 

ایران بتواند حمل ونقل خود را سازمان دهد.
در کوتاه مدت باید راه ورود کامیون های دست 
دوم س��الم با کارکرد متوسط ) حدود ۷ سال ( به 
کش��ور هموار گردد و به موازات ان راه ساخت و 

توزیع کامیون نو در کشور گشوده شود.
 برنامه ری��زی ب��رای تعداد کامی��ون مورد نیاز 
و جایگزینی کامیون های فرس��وده از ضروریات 

طرح است.
به ط��ور مس��ئولانه  بانک��ی کش��ور   ش��بکه 
بای��د بخش��ی از نقدینگ��ی لازم را ب��رای ایجاد 
شرکت های حمل ونقل کشوری و تامین نیازهای 

مالی آنها برای خرید کامیون فراهم کند.
 بهینه سازی شبکه ریلی موجود بسیار حیاتی 
اس��ت. در صورتی ک��ه ای��ن بهینه س��ازی انجام 
نش��ود ایجاد ش��بکه مدرن جدید ریلی دردی را 
دوا نخواهد کرد و در کوتاه مدت با بهینه س��ازی 
ش��بکه موج��ود می ت��وان انتظار داش��ت میزان 
 حمل کالا از ش��بکه موجود ب��ه دو برابر افزایش 

یابد.
با اجرای پیش��نهادات ف��وق و تصویب آنها در 
جلس��ات ش��ورای عالی هماهنگی ب��ا محوریت 
انتظ��ار  می ت��وان  شهرس��ازی  و  راه  وزارت 
داش��ت گره حمل ونقل معدنی کش��ور گش��وده 
ش��ود. در غیر این ص��ورت با تراکم و انباش��ت 
 مش��کلات بیش��تر، بای��د در انتظار ی��ک بحران 

واقعی بود.
منبع: ایراسین

نظرگاه

مهرداد شکوهی رازی 
کارشناس بخش معدن 

بحرانی به نام حمل ونقل 
مواد معدنی 

)بخش پایانی(

واقعی سازی نرخ 
محصول

علاوه بر موارد یادش��ده برای حل مشکلات 
ح��وزه زغال س��نگ، برخ��ی از کارشناس��ان 
معتقدند واقعی س��ازی نرخ محص��ول در این 
صنعت می تواند ش��کوفایی قابل توجهی را در 
مناطق توس��عه نیافته کش��ور به دنبال داشته 
باش��د. کارشناس��ان در عی��ن ح��ال ب��ر این 
نکت��ه تاکی��د دارند ک��ه اکنون ش��رایط برای 
س��رمایه گذاری در حوزه زغال س��نگ کشور 
ک��ه ح��وزه ای کام��لا ثمربخش و ب��ا نتیجه 
مطلوب اس��ت، مناس��ب بوده و آینده بس��یار 
درخش��انی در انتظار این بخش است.  فعالان 
این صنع��ت پیش بینی می کنند ب��ا توجه به 
سرمایه گذاری های جدید، در سال های آینده 
ش��اهد ایجاد معدنکاری م��درن در این بخش 
خواهی��م بود و س��رمایه گذاران جدید س��عی 
می کنن��د با توجه به ش��رایط زمین شناس��ی 
معادن زغال س��نگ از سیس��تم های مکانیزه 
استفاده کنند. در این صورت، به همان نسبت 
ش��اهد کاهش نرخ تمام شده تولید و استخراج 

خواهیم بود.

س��عید صم��دی، دبیر انجم��ن زغال س��نگ ایران در 
گفت وگو با »روزگار معدن« با اشاره به مصرف زغال سنگ 
در کشور، گفت: میزان مصرف زغال سنگ )کنسانتره( در 
کش��ور ما در س��ال جاری حدود 2.5 میلیون تن برآورده 
ش��ده و این میزان به آن معناس��ت که برای تامین نیاز 
داخ��ل، فاصله تولید تا تقاضا باید از طریق واردات تامین 
ش��ود. به عب��ارت دیگر، اگ��ر کمت��ر از 2.5 میلیون تن 

زغال س��نگ در کش��ور تولید کنیم، مجبور به واردات خواهیم بود. 
وی در ادامه توضیح داد: براس��اس برنامه ریزی های انجام شده، سال 
آینده با راه اندازی کوره ش��رکت میدکو، میزان تولید زغال س��نگ از 
2.5 به ۳.5 میلیون تن خواهد رس��ید. دبیر انجمن زغال سنگ ایران 
با تاکید بر اینکه باید در کش��ور برنامه ریزی و اس��تراتژی در راستای 
افزایش تولید زغال س��نگ داش��ته باشیم، گفت: این هدف، از طریق 
احداث و تکثیر ذخیره های جدید و همچنین به روز کردن و افزایش 
تولید ذخایر موجود امکان پذیر خواهدبود. صمدی در ادامه اظهارکرد: 
زغال س��نگ از معدود کانی هایی اس��ت که در کشور از ظرفیت کافی 
برای اس��تخراج برخوردار است. به عبارت دیگر، در این حوزه مشکل 
ذخایر معدنی نداریم. گفتنی است ذخیره قطعی زغال سنگ در کشور 

حدود 1.2 میلیارد تن است.
روند ثابت تولید  �

دبیر انجمن زغال سنگ ایران با اشاره به روند تولید زغال سنگ در 
کش��ور، بیان کرد: روند تولید این کانی در کش��ور تقریبا ثابت اس��ت 

اما در ابتدای س��ال با ش��روع بحران ش��یوع بیماری کرونا و 
تعطیلی هایی که به دلیل ش��یوع این بیماری ایجاد ش��د، با 
اف��ت تولید در این حوزه مواجه بودیم. صمدی با اش��اره به 
تاثیر شیوع کرونا در روند تولید زغال سنگ گفت: در ماه های 
فروردین و اردیبهش��ت با کاهش ش��دید تولید زغال سنگ 
مواجه بودیم که البته بعد از اردیبهشت تولید شرایط عادی 
پی��دا ک��رد و امیدواریم بتوانیم تا پایان س��ال با همین روند 
تولید ادامه داده و کاهش��ی در زمینه تولید نس��بت به س��ال گذشته 
نداشته باشیم. وی درباره افزایش میزان تولید زغال سنگ توضیح داد: 
هرگونه افزایش تولید در این حوزه، مس��تلزم اکتشاف و بهره برداری 
از ذخایر جدید و نیازمند تسریع در انجام اقدامات زیرساختی است.  
صمدی تاکید کرد: س��ال جاری، روی آماده سازی و گسترش معادن 
موجود نیز اقداماتی انجام شده است و در مجموع امیدواریم بتوانیم 

به سقف تولید سال گذشته دست یابیم.
ضرورت اصلاح شیوه قیمت گذاری   �

دبیر انجمن زغال سنگ ایران با اشاره به اصلاح شیوه قیمت گذاری ها 
در ای��ن حوزه، گفت: یک��ی از عوامل تاثیرگذار در این زمینه، اصلاح 
نحوه قیمت گذاری هاست که این اقدام می تواند منجر به رشد بیشتر 
تولید ش��ود. وی تصریح کرد: زمانی که قیمت گذاری ها اصلاح ش��ود 

می توان به سرمایه گذاری های جدید امیدوار بود. 
با این همه، اگر بخواهیم شاهد تحولی در زمینه تولید زغال سنگ 
باشیم، باید تغییرات بنیادین در قیمت گذاری زغال سنگ ایجاد کنیم. 

با فرمول فعلی قیمت گذاری، تنها معادن موجود قادر به ادامه تولید 
بوده و معادن جدید با توجه به افزایش نرخ تجهیزات، نرخ ارز و... قادر 
به ورود به این حوزه نخواهند بود.  صمدی در ادامه خاطرنشان کرد: 
انجمن زغال س��نگ ایران در حال مذاکره با دولت است تا در صورت 
موافقت روش جدیدی برای قیمت گذاری زغال س��نگ تعیین شود. 
وی افزود: نرخ زغال سنگ وارداتی در شرایط کیفی مشابه، حدود ۸0 
درصد گران تر از زغال سنگ تولید داخل است و باید فاصله تولیدات 
داخل��ی با محصولات وارداتی کاهش یابد. در این صورت می توان به 
آینده این صنعت و افزایش میزان س��رمایه گذاری امیدوار بود.  دبیر 
انجمن زغال س��نگ ایران با اشاره به هزینه های تولید در این صنعت 
توضیح داد: هزینه های تولید زغال سنگ در کشور همچنان زیاد است 
و نس��بت به متوس��ط هزینه های در جهان، سطح بالاتری را به خود 
اختص��اص می دهد، چراکه هزینه خرید قطعات و تجهیزات افزایش 

یافته و به  همان نسبت نیز هزینه تولید افزایش می یابد.
 همچنی��ن بای��د در نظر داش��ت که دس��تگاه ها و تجهیزات مورد 
اس��تفاده در این بخش وارداتی هس��تند که با افزایش نرخ ارز، هزینه 
واردات آنها نیز به ش��دت رش��د داشته است و به همان نسبت هزینه 

تولید برای سرمایه گذاری بیشتر خواهد شد.
  صمدی درباره روند تولید زغال س��نگ در کش��ور، بیان کرد: روند 
تولید این محصول در کش��ور همچنان س��نتی بوده و در صورتی که 
بخواهیم تغییری در روند تولید ایجاد کنیم در گام نخست باید  هزینه 

تولید را کاهش دهیم. 

حجت دربانی، مدیرعامل زغال سنگ نگین طبس در گفت وگو با 
»روزگار معدن«  ضمن اشاره به توسعه صنعت زغال سنگ، عنوان 
کرد: توس��عه این صنعت با توجه به نیاز داخلی به شدت ناکافی و 
اندک است. وی در ادامه تاکید کرد: سرمایه گذاری های انجام شده 
در سال های اخیر، تنها از طریق شرکت های خصوصی بوده  است. 
این در حالی است که تنها در بخش زیرساخت ها سرمایه گذاری ها 
را به بخش خصوصی واگذار کرده اند و س��ایر بخش ها همچنان به 

صورت حاکمیتی و دستوری انجام می شود. 
مدیرعامل زغال س��نگ نگین طبس عنوان کرد: میزان سرمایه گذاری در 
این حوزه در چند سال اخیر افزایش و بهبودی نداشته و به برنامه ها و اهداف 
مورد نیاز در این حوزه نرسیده ایم. باید در نظر داشت که سرمایه گذاری ها در 
این زمینه کافی نبوده و تس��هیلات دولت در زمینه استخراج و حمایت های 
ضروری نیز بس��یار اندک و ناچیز بوده اس��ت.  وی خاطرنش��ان کرد: هزینه 
تولید در یک سال اخیر به دلیل تورم شدیدی که در حوزه مالی کشور شاهد 

بودیم، افزایش چش��مگیری یافته اس��ت. همچنین کاهش میزان 
س��رمایه گذاری منجر به کاهش میزان بهره وری نیز ش��ده که در 
نهایت ش��اهدیم نرخ تولید نهایی زغال س��نگ چند برابر محصول 

وارداتی است. 
مدیرعام��ل زغال س��نگ نگین طب��س عنوان ک��رد: زمانی که 
س��رمایه گذاری و تجهیزات بروزرسانی نشده، نباید انتظار افزایش 

میزان تولید را داشته باشیم.  
دربانی خاطرنشان کرد: با اقدامات انجام شده در این حوزه، می توان انتظار 
داشت این حوزه سهم قابل توجهی از جذب سرمایه را به خود اختصاص دهد. 
مهم ترین اتفاقی که قرار اس��ت بیفتد، ورود بزرگ ترین شرکت تولید کننده 
ب��ه این حوزه اس��ت که می تواند ای��ن حوزه را کاملا متحول کند. ش��رکت 
زغال س��نگ پرورده طبس می تواند در این حوزه عملکرد بس��یار تاثیرگذار 
و مثبتی داش��ته باش��د البته تا زمانی که توسعه زیرساخت ها فراهم نباشد، 

نمی توان به آینده این صنعت امیدوار بود. 

وضعیت تولید زغال سنگ در کشور می توانست روند صعودی و رو به رشدی داشته باشد و به آینده 
این حوزه در سال های آینده امیدوار و خوش بین باشیم اما عوامل متعدد بسیاری مانع توسعه این 
حوزه ش��ده اس��ت. یکی از این عوامل شیوع بیماری کروناست که میزان تولیدات را نسبت به سال 
گذشته کاهش داده است. اما عوامل و دلایل دیگری مانند شیوه نادرست قیمت گذاری موجب شده 
فقط عده معدودی که از گذشته وارد صنعت زغال سنگ شده اند، بتوانند در این حوزه به فعالیت خود 
ادامه دهند. بس��یاری معتقدند با توجه به مش��کلات یادشده امکان حضور و ورود برای سرمایه گذار 
جدید مهیا نیس��ت و نمی توان با ش��رایط فعلی انتظار بهبودی برای این صنعت داشت، زیرا باوجود 
افزایش میزان اکتشاف و ذخایر این ماده معدنی، ورود تجهیزات همچنان با چالش های بی شماری 
مواجه بوده است. افزایش نرخ ارز نیز بر مشکلات سرمایه گذاران و تولیدکنندگان این حوزه افزوده 
است. از آنجا که فعالان این صنعت معتقدند تسهیلات ارائه شده به این حوزه نیز پاسخگوی تامین 
اعتبار مورد نیاز نبوده، تنها امید س��رمایه گذاران حوزه زغال س��نگ حل مش��کلات مالی با تکیه بر 
واقعی سازی قیمت گذاری است. این گروه معتقدند با واقعی سازی قیمت گذاری ها می توان سرمایه 

مورد نیاز برای حضور و فعالیت در این زمینه را تامین کرد. 

سخن پایانی
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دبیرانجمن تولیدکنندگان فولاد گفت: اینکه بنگاهی 
اقتصادی و رو به رش��د مانند فولاد مبارکه که در مسیر 
توسعه گام بر می دارد با طرحی مانند تحقیق و تفحص با 
اخلال مواجه کنند، برخلاف اهداف اشتغالزایی و رونق 

تولید خواهد بود.
به گزارش خبرگزاری آریا، سید رسول خلیفه سلطانی 
با انتقاد از طرح تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اظهار 
کرد:  یکی از نکات مهم در فعالیت و توس��عه بنگاه های 
اقتص��ادی جلوگیری از حاشیه س��ازی هایی اس��ت که 
می تواند تاثیر منفی بر روند سرمایه گذاری و فعالیت آن 
بنگاه داشته باشد. گاهی این حاشیه سازی ها، ابهام ها و 
سوال هایی است که می تواند با ارایه گزارش از سوی آن 

بنگاه اقتصادی برطرف شود.
وی اف��زود: نمایندگان مجلس و به ویژه کمیس��یون 
صنایع و معادن مجلس به عنوان کمیس��یون تخصصی 
مطرح کننده و رسیدگی کننده به این طرح می توانستند 
با درخواست گزارش از شرکت فولاد مبارکه، سوالات و 
ابهام هایی که درباره طرح نورد گرم 2 و میزان مشارکت 
تولیدکنن��دگان داخلی و خارج��ی در اجرای این پروژه 

دارند را برطرف کنند.
خلیفه س��لطانی با بیان اینکه طبیعی است که طرح 
موض��وع تحقیق و تفحص س��هامداران این ش��رکت را 
ب��ا تردیده��ا و ابهام های��ی در مورد آینده س��هام رو به 
رو می کند، عن��وان کرد:  نماین��دگان مجلس ابزارهای 
متفاوتی در اختی��ار دارند که می توانند از آن برای رفع 
ایرادها و ابهام های مورد نظرش��ان بهره بگیرند و اینکه 
بنگاهی اقتصادی و رو به رش��د را که در مس��یر توسعه 
گام ب��ر می دارد با اخ��لال مواجه کنند برخلاف اهداف 

اشتغالزایی و رونق تولید خواهد بود.
وی اف��زود: با هر طرح تحقیق و تفحص از ارکان یک 
وزارتخانه تا مس��ئولان یک ش��رکت درگی��ر در اموری 
می ش��وند که در بسیاری از موارد تنها اتلاف وقت است 
و موج��ب زمان بر ش��دن اجرای یک پروژه توس��عه ای 

می شود. دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره 
ب��ه اینکه وزارت صنع��ت ، معدن و تجارت در ش��رایط 
کنونی کشور وظایف و مسئولیت های بسیاری را برعهده 
دارد، گفت:  نتایج بسیاری از طرح های تحقیق و تفحص 
منجربه بهبود ش��رایط آن ش��رکت یا س��ازمان و بنگاه 
اقتصادی نش��ده اس��ت. به طور مث��ال در مورد تحقیق 
وتفح��ص از صنعت خودرو پس از طی یک دوره زمانی 
طولانی گزارش��ی در صحن علنی مجلس قرائت شد که 
شامل مواردی کلی بود و در نهایت برای مردم مشخص 
نشد که این طرح تحقیق و تفحص چه دستاوردی برای 

آنها داشته است.
خلیفه سلطانی درباره طرح نورد گرم 2 فولاد مبارکه 
گف��ت: در ح��ال حاضر 2میلیون تن اس��لب م��ازاد در 
کش��ور وجود دارد که ب��ا احداث نورد گرم ش��ماره دو 
ف��ولاد مبارکه می تواند به ورق کلاف گرم تبدیل ش��ود 
و ضم��ن تامین نی��از صنایع پایین دس��تی، محصولات 
 ای��ن واحد ب��ا ارزش اف��زوده بالات��ری به ب��ازار عرضه

 خواهد ش��د. دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با 
اشاره به اینکه در ایران توازن مناسبی بین تولید فولاد 
و بخ��ش نورد وجود ندارد، اظهار کرد: احداث نورد گرم 
شماره 2 فولاد مبارکه یک ضرورت جدی برای صنعت 
فولاد کش��ور اس��ت و امکان اس��تفاده از 2 میلیون تن 

اسلب مازاد بر ظرفیت نورد نیز فراهم می شود.

مجتم��ع فولاد خراس��ان به عنوان معین اقتصادی نیش��ابور، با 
تجهیز ده ها کارگاه خانگی قالیبافی، گام موثر دیگری در راستای 

حمایت از اشتغال زنان سرپرست خانوار شهرستان برداشت.
به گزارش روابط عمومی فولاد خراس��ان، در مراسمی با حضور 
معاون اس��تاندار و فرماندار ویژه شهرس��تان نیشابور و نمایندگان 
»معین اقتصادی« منطقه، در نخس��تین مرحل��ه از اجرای طرح 
تجهیز 2۰۰ واح��د کارگاه خانگی قالیبافی، تع��دادی از دارهای 
تهیه ش��ده، به ص��ورت نمادین برای تجهی��ز کارگاه های خانگی 
بافندگی در »روس��تای فردوس« به بخشداری مرکزی شهرستان 
تحویل ش��د. قامت��ی، فرماندار ویژه شهرس��تان، ب��ا قدردانی از 
نگاه توس��عه گرایانه کس��ری غفوری، مدیرعامل فولاد خراس��ان 
اظهارک��رد: حض��ور ای��ن مجتمع ب��ه عن��وان بزرگ ترین قطب 
صنعتی اس��تان در س��تاد »معی��ن اقتصادی نیش��ابور، فیروزه و 
زبرخ��ان« کمکی بزرگ به اجرای سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی 
و اش��تغالزایی پایدار در منطقه اس��ت، همان گونه ک��ه در برنامه 
مقابله با پیامدهای شیوع کرونا، این شرکت حضوری »به موقع«، 
 »موثر« و کمک های ارزنده ای به کادر درمان و مدیریت شهرستان 

داشت.
مدیر روابط عمومی فولاد خراس��ان با بی��ان این که بزرگترین 
قطب تولید فولاد ش��رق کش��ور، امروز نه تنها »معین اقتصادی« 
منطقه اس��ت، بلکه می کوش��د به عنوان معین فرهنگی و معنوی 
شهرس��تان های بزرگ نیش��ابور، فیروزه و زبرخان به ایفای نقش 
بپردازد، افزود: با تدابیر مدیرعامل محترم شرکت، فولاد خراسان 
در یک س��ال گذشته با تمام توان در کنار کادر درمان و مدافعان 
س��لامت ایس��تاده و میلیاردها ریال کمک به معیشت خانوارهای 
آسیب دیده از شیوع کرونا، اهدای تجهیزات پزشکی و بهداشتی و 
تامین پایدار اکسیژن مورد نیاز بیمارستان نیشابور، که هم اکنون 
هم در حال اجراست و حتی کمک به رفع مشکلات دانش آموزان، 
از جمله اهدای ده ها دس��تگاه »تبلت« به دان��ش آموزان نیازمند 
برای استفاده از آموزش مجازی، بخشی از وظایفی است که فولاد 
خراسان به عنوان یک شهروند حقوقی در ایفای وظیفه شهروندی 

خود انجام داده است.
شهرام بقراط افزود: تحویل ۳۰ دستگاه دار قالیبافی به بخشداری 

مرکزی، نخستین مرحله از تعهد این شرکت برای کمک به طرح 
تجهیز 2۰۰ کارگاه خانگی بافندگی در روستاهای شهرستان های 
نیشابور، فیروزه و زبرخان خواهد بود که در زمینه ایفای مسئولیت 
 اجتماعی این شرکت در ایجاد اشتغال پایدار در حوزه پیرامونی انجام 

می شود.
وی با بیان اینکه در برنامه »معین اقتصادی« با دستور غفوری، 
مدیرعامل فولاد خراسان بر تقویت اشتغال پایدار و توانمندسازی 
اقش��ار نیازمند تسهیل شرایط اش��تغال متمرکز شده ایم، افزود: 
مجتم��ع فولاد ب��ا تدابی��ر مدیرعام��ل و هماهنگی ب��ا نهادهای 
حاکمیتی تا کنون اقدامات موث��ری در این زمینه به عمل آورده 
اس��ت. بقراط افزود: این شرکت علاوه بر تجهیز این کارگاه ها، در 
حال انعقاد تفاهمنامه ای با صادرکنندگان فرش دستباف است تا 
خرید تضمینی و صادرات محصول هنر بانوان بافنده شهرس��تان 

را عملی کند.
گفتنی اس��ت ساخت این دارهای قالی بر اساس مختصات ارائه 
ش��ده توسط کارشناس��ان در کارگاه داخلی سایت فولاد خراسان 
انجام ش��ده و مجتمع ف��ولاد، نظارت بر تهیه م��واد اولیه و نحوه 
اجرای قرارداد بافندگان با سفارش دهندگان محصول را در زمینه 
مصوبات دبیرخانه »معین اقتصادی« شهرس��تان، برعهده گرفته 
اس��ت. در این مراس��م، معاون برنامه ریزی و فناوری، مدیر حوزه 
مدیرعامل و اعضای کارگروه معین اقتصادی فولاد خراسان و نیز 
بخشدار و تنی چند از اعضای س��تاد اقتصاد مقاومتی شهرستان 

حضور داشتند.

طبق اعلام فعالان صنعت س��اختمان، بازار فولاد و س��یمان در 
روزهای اخیر باز هم دچار نوسان شده و کمتر سازنده ای حاضر به 
پذیرش ریس��ک احداث پروژه س��اختمانی است؛ دبیر کانون انبوه 
س��ازان می گوید که فعالان صنعت س��اختمان از چندین ماه قبل 
فقط نظاره گر وضعیت رکودی بازار مس��کن و رش��د نرخ مصالح 

هستند.
ب��ه گزارش ایس��نا، ف��ولاد و س��یمان ظاهرا هیچ واکنش��ی به 
کاهش نرخ ارز و تلاش ها برای پایین آمدن نرخ نش��ان نمی دهند 
و کماکان روند آن صعودی گزارش می ش��ود. سازندگان می گویند 
که نرخ میلگرد به کیلویی ۱۵ هزار تومان رس��یده و این در حالی 
اس��ت که ماه قب��ل ۱2 هزار تومان خرید و فروش می ش��د. البته 
ه��م اکنون برخی س��ایت های آنلاین، میلگ��رد را حدود ۱۳ هزار 
تومان قیمت گذاری کرده اند. قیمت س��یمان نیز بر اساس تصمیم 
مجلس و وزارت صنعت که مردادماه امس��ال اتخاذ ش��د قرار بود 

نهایت��ا پاکت��ی ۱۷ ه��زار و ۵۰۰ تومان و به ص��ورت فله ای هر تن 
2۹۰ هزار تومان باش��د. اما حالا هر پاکت س��یمان بین 2۶ تا 2۹ 
هزار تومان به دس��ت مصرف کننده می رس��د. اواخر مهرماه امسال 
ه��م زمزمه های نرخ گذاری فولاد بر اس��اس ۶۰ تا ۷۵ درصد فوب 
خلیج فارس ش��نیده شد که واکنش های تندی را بین سهامداران 
درپی داش��ت. سپس انجمن فولاد اعلام کرد که در جلسه مجلس 
با وزیر صنعت، قیمت گذاری دستوری فولاد و تعیین سقف قیمتی 
در بورس کالا منتفی ش��ده است. اواخر سال گذشته هر کیلوگرم 
فولاد حدود ۴۰۰۰ تومان و هر پاکت سیمان حدود ۱۰ هزار تومان 
بود. با این حس��اب فولاد 2۷۵ درصد و س��یمان ۱۹۰ درصد رشد 
نرخ داش��ته اند. دست اندرکاران صنعت ساختمان، دلایل مختلفی 
از جمله دپوی محصولات در کارخانجات فولاد، خرید و فروش در 
ب��ورس و دلال ب��ازی را از عوامل افزایش قیمت ها به خصوص نرخ 
میلگرد عنوان می کنند. افزایش نرخ مصالح س��اختمانی و بورس 

بازی در حالی جریان دارد که در روزهای اخیر کمیس��یون عمران 
مجلس پیش��نهاد داده با توجه به طرح جهش تولید مسکن و نیاز 
س��الانه به یک میلیون واحد مس��کونی، ابتدا نیاز داخلی کشور به 
مصالح ساختمانی تامین و سپس مازاد تولید صادر شود. محمدرضا 
رضایی کوچی، رئیس کمیس��یون عمران مجلس تأکید کرد:  وزیر 
صنعت در کمیسیون عمران مطرح کرد که نرخ مصالح ساختمانی 
مخصوصا فولاد و سیمان واقعی نیست و باید کاهش یافته و واقعی 
ش��ود، از طرفی تلاش می کنیم اختی��ارات لازم را به وزیر صنعت 
بدهی��م چ��را که حضور وزیر بدون اختیار در مجلس دس��تاوردی 
ندارد، ولی قرار است در مجلس و دولت به او اختیار دهند تا شاهد 

کاهش نرخ سیمان و فولاد در بازار باشیم.
سازندگان:�نرخ�مصالح�در�بازار،�دلخواه�شده���

است
فرش��ید پورحاجت، دبیر کانون انبوه س��ازان می گوید: در رکود 

فعلی بازارمسکن، کمتر سازنده ای حاضر به پذیرش ریسک احداث 
پروژه مس��کونی اس��ت و کسری مسکن در سال های آینده خود را 
نش��ان می دهد. ش��رایط به گونه ای اس��ت که هیچ تضمینی برای 
ثبات نرخ نهاده های س��اختمانی وجود ندارد و قیمت ها به صورت 
دلخواه در بازار مصالح س��اختمانی تعیین می شود. سازندگان هم 
چاره ای جز نظاره کردن شرایط موجود ندارند. افزایش نرخ مصالح 
س��اختمانی در کنار کس��ادی بازار خرید و فروش مسکن منجر به 

افت ساخت وساز شده است. 
طبق آمار از شهر تهران صدور پروانه ساختمانی طی شش ماهه 
نخست امسال ۱۴ درصد نسبت به سال گذشته و حدود ۷۶ درصد 
نسبت به سال ۱۳۹2 کاهش یافته است. افزایش نرخ مسکن ناشی 
از رشد نرخ ارز، کاهش توان خرید متقاضیان واقعی مسکن، رشد 
نرخ مصالح س��اختمانی و افزایش نرخ زمین از دلایل اصلی رکود 

ساخت وساز عنوان می شود.

حمایت�از�اشتغال�زنان�از�سوی�فولاد�خراسانتحقیق�و�تفحص�از�فولاد�مبارکه�برخلاف�اهداف�رونق�تولید

دلالان�فولاد�پیروز�شدند؟!�
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رئیس اتحادی��ه صادرکنن��دگان فرآورده های 
صنایع و معادن س��رب و روی ایران گفت: امروز 
شکل گیری س��تاد س��رب و روی توسط وزارت 
صنعت، یک ضرورت جدی برای سامان بخشیدن 

به وضعیت استخراج، تولید و صادرات است.
به گزارش ایرنا، حس��ن حسینقلی اظهار کرد: 
واحدهای فع��ال در صنعت س��رب و روی برای 
دریاف��ت خاک س��همیه ای از مع��دن انگوران با 
مش��کلات مختلفی روبه رو هس��تند و از سهمیه 
پارس��ال خاک مع��دن انگوران )زنج��ان( ۶ ماه 
تحویل ش��ده و در سال۹۹ نیز ۷ماه توزیع خاک 
انج��ام نش��د و اکنون ب��ه  تدریج عرضه توس��ط 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران وابسته 

به ایمیدرو آغاز شده است.
وی ی��ادآور ش��د: ش��رکت مزبور عرض��ه باید 
س��الیانه ۷۰۰ هزار تن خاک انگوران را به شیوه 
مزای��ده عرضه کن��د که عیار آن از ح��دود ۵ تا 
۳۰درصد اس��ت، اما با اس��تقبال تولیدکنندگان 

سرب و روی مواجه نشده است. 
ب��ه گفت��ه رئی��س اتحادی��ه صادرکنن��دگان 
فراورده های صنایع و معادن س��رب و روی ایران، 
اکنون برنامه ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران عرضه خاک معدن سرب وروی انگوران در 
بورس است که نرخ آن ۳۰ تا ۴۰ درصد بالاتر از 
روش سهمیه بندی است که برپایه جداول خاص 
این شرکت انجام می ش��ود و مورد توجه فعالان 

این بخش نیست.
�بی�ش�از��40درصد�ظرفیت�تولید�فلز���

روی�خالی�است�
 حس��ینقلی تصریح  کرد: ام��روز میزان تولید 
فلز روی در کش��ور افزون بر 2۰۰ هزار تن است، 
درحال��ی که ظرفیت آن بی��ش از ۴۷۵ هزار تن 
است و در واقع افزون بر ۴۰ درصد ظرفیت خالی 

در این بخش وجود دارد.
وی خاطرنش��ان  کرد: تولیدکنندگان از خاک 
س��رب و روی به میزان کافی برخوردار نیستند و 
در واقع اختلاف ظرفیت با تولید ناشی از ناکافی 

بودن توزیع خاک اس��ت. ای��ن مقام صنفی بیان 
کرد: نزدیک به ۶۵ درصد از رقم متوسط 2۰هزار 
تن شمش روی تولیدی ماهانه به بازارهای هدف 

صادر می شود. 
ت�داوم�ع�وارض�صادرات�ی�ب�دون���

استناد�قانونی
رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرا اخذ عوارض 
را مصوب کرد که تا پایان س��ال به اجرا گذاشته 
ش��ود، اما از سال ۹۹ بدون وجود مصوبه و اجازه 
قانون گذار ی��ا دولت، این روی��ه همچنان تداوم 

دارد.
وی اضاف��ه ک��رد: انتظار اهل حرف��ه از دولت 
دوازده��م این اس��ت ک��ه در تصمیم گیری ها به 
بخ��ش خصوصی و تش��کل های مردم نهاد توجه 
لازم را داشته باشد و مشاوره با آنها را قبل از هر 

تصمیمی دنبال کند. 
حسینقلی افزود: مهرماه پارسال اخذ عوارض از 
برخی مواد معدنی ش��کل اجرایی به خود گرفت 

و در ابتدا برای کنس��انتره سرب و روی دریافت 
ع��وارض 2۰ درصدی اجرایی ش��د، ام��ا پس از 
بازنگری از دی  ماه ۹۸ میزان ۱2 درصد مصوب و 
به گمرک ابلاغ شد و این مهم با وجود ابلاغ اولیه 

که پایان سال ۹۸ بود، همچنان اخذ می شود. 
مشکل�سنگ�آهن�مورد�مصرف�برای���

تولید�سیمان�
وی درباره مش��کل عوارض س��نگ آهن با عیار 
کمتر از ۴۰ درصد که ویژه کارخانه های سیمان 
اس��ت، اظهارکرد: سال ۹۷ سنگ آهن هماتیت با 
عیار یاد ش��ده از قرار هر تن دو دلار درب معدن 
تحویل خریدار می شد، اما بعد که دلار نیمایی و 
سنا مطرح شد، اعلام کردند باید نرخ تغییر کند 
رئیس اتحادی��ه صادرکنن��دگان فرآورده های 
صنای��ع و معادن س��رب و روی ای��ران، در مورد 
س��نگ آهن هماتی��ت عن��وان ک��رد: بای��د بین 
سنگ آهنی که برای فولادسازی و سیمان سازی 
اس��تفاده می ش��ود فرق گذاشته ش��ود، مصرف 

س��نگ آهن هماتی��ت ۳۷ درصد مص��رف فقط 
در کارخانه های س��یمان اس��ت، اما در همه دنیا 
س��نگ آهنی که در ذوب آه��ن و صنایع فولادی 
مصرف می شود مگنتیت است و اگر هماتیت هم 

باشند عیار آن بالای ۵۰ درصد است.
به گفته حسینقلی، ذخیره سنگ آهن هماتیت 
در ای��ران بی��ش از 2 میلیارد تن برآورد ش��ده و 
این س��نگ آهن به تولیدکنندگان سیمان عرضه 
و بخش��ی از آن ب��ه ع��راق صادر می ش��ود، این 
ن��وع س��نگ آهن ۱۸ درصد س��یلیس، ۹ درصد 
آلومینی��وم و 2 درص��د س��ولفور دارد و ب��رای 
فولادس��از بازدهی ندارد، اما به دلیل مش��کلات 
قیمت��ی که برای آن به وجود آوردند از 2 س��ال 
گذش��ته امکان صادرات ن��دارد. وی توضیح داد: 
نرخ این سنگ آهن در س��ال های گذشته هرتن 
2دلار ب��ود، اما گمرک به دلخواه خود و بدون در 
نظر گرفتن نظر وزارتخانه و انجمن س��نگ آهن 
ایران، در مقاطع مختل��ف قیمت های ۶۶، ۴۰ و 

۳۸ دلاری ب��رای آن در نظر گرفت و اکنون نرخ 
آن ۵۰ دلار اس��ت، درحالی که نرخ سنگ آهن با 

عیار ۵۶ درصد ۴۸ دلار است.
حسینقلی تصریح  کرد: این شیوه قیمت گذاری 
باعث شده که تولیدکنندگان سنگ آهن هماتیت 
نتوانند صادرات انج��ام دهند، زیرا کالایی که به 
ن��رخ ۳دلار خریداری می ش��د، ۳۰ دلار مالیات، 
ع��وارض و تفاوت ارز نیمایی و آزاد باید پرداخت 

شود.
خ�ارج�از�نوب�ت�ب�ه�پرون�ده�تولید���

رسیدگی�کند�
رئیس اتحادیه مزبور ابراز کرد: دستگاه قضایی 
مرجع رسیدگی به دعاوی است و اکنون از دیوان 
عدالت اداری در ارتباط با پرونده های حوزه تولید 
انتظ��ار می رود تا خارج از نوب��ت به این موضوع 
رس��یدگی کند که زمان طولانی س��بب ضرر و 

زیان تولیدکنندگان نشود.
وی خواس��تار توج��ه رئی��س ق��وه قضاییه به 
مسئله چگونگی رس��یدگی دیوان عدالت اداری 
ب��ه پرونده های ارجاعی ش��د تا ای��ن موضوع در 

فرصت های کوتاهی رسیدگی شود.
بر اس��اس این گزارش، میزان استخراج سرب 
وروی در ۸ ماه��ه امس��ال به رق��م ۶۵۵ هزار و 
۸۵۰تن رس��ید که در مقایس��ه با مدت مش��ابه 

پارسال افت یک درصدی دارد.
عملکرد سرب و روی انگورارن )زنجان( و سرب 
نخلک )اصفهان( حاکی اس��ت، بیشترین میزان 
اس��تخراج دوره این گزارش مربوط به س��رب و 

روی انگوران با ۶۱۸ هزار و ۶2۵ تن ثبت شد.
اس�تخراج��۷۱.6ه�زار�ت�ن�س�رب�و���

روی�
 آب��ان  م��اه مجموع اس��تخراج س��رب و روی 
واحدهای یاد ش��ده به ۷۱ هزار و ۶۰2 تن رسید 
که افت ۹ درصدی در مقایسه با ماه مشابه سال 
گذشته را نشان می دهد. بزرگ ترین معدن سرب 
و روی ایران )مهدی آباد( واقع در اس��تان یزد در 
مرحله باطله برداری اس��ت ک��ه می تواند افزایش 
قابل توجه در استخراج این ماده معدنی به دنبال 

داشته باشد.

لزوم شکل گیری ستاد سرب و روی 

 عملکرد کارکنان
 فولاد هرمزگان مایه 

مباهات است
 فرا رسیدن ۱2 دی ماه سالروز افتتاح شرکت فولاد 
هرمزگان را به همه همکاران سخت کوش و خانواده 
ی محترم آنها و شرکای کسب و کار شرکت تبریک 

عرض می کنم.
 به گزارش روابط عمومی فولاد هرمزگان، اکنون که 
نهمین سالگرد افتتاح شرکت فولاد هرمزگان  مصادف 
با نخستین سالگرد شهادت سردار رشید اسلام حاج 
قاسم سلیمانی شده است، برخود می بالیم که موفق 
شده ایم پرچم پرافتخار جبهه صنعت فولاد کشور را 

هر روزبالاتر از دیروز به قله افتخار نزدیک تر کنیم.
 عملکرد ش��ما کارکنان عزیز مایه مباهات اس��ت 
که دلاورانه با ش��رایط س��خت همه گی��ری بیماری 
کرونا و زیرفش��ار تحریم ه��ای ظالمان��ه بین المللی 
با هم��ه کمبودها مبارزه کردید، ب��ه گونه ای که در 
س��ال جهش تولید با کس��ب ۳ رکورد تولید ماهیانه 
در ۴ماه متوالی عملکرد بس��یار درخشانی از خود به 

جا گذاشتید.
 گام های موثر شما همکاران محترم در جهت بهبود 
مستمر، بلوغ کاری، مس��ئولیت پذیری و کار تیمی، 
این ش��رکت را در زمره یکی از بهترین ش��رکت های 
ف��ولادی کش��ور قرار داده اس��ت. کس��ب افتخارات 
گوناگون در حوزه ه��ای تولید، فروش، ارتقا کیفیت، 
بومی س��ازی و پژوهش و فناوری و اخذ استاندارهای 
مختلف مدیریتی و فنی نش��ان از عزم راسخ شما در 
جهت تولید و بهبود مس��تمر و تحق��ق اهداف عالیه 

شرکت است.
 ضمن آرزوی سلامتی، سربلندی همکاران محترم 
فولاد هرم��زگان و خانواده ی عزیز آنه��ا را در کنار 
س��ایر ذینفعان شرکت از خداوند متعال خواستارم و 
اطمینان دارم در مس��یر پیش��برد اهداف سازمانی و 
تحقق منافع ملی و اعتلای روزافزون کشور، شرکت 

فولاد هرمزگان روز به روز موفق تر خواهد بود.

حرکت مستمر فولاد مبارکه 
در مسیر توسعه پایدر

مدیرعامل و جمعی از معاونان و مدیران ش��رکت 
فولاد مبارکه، ضمن دی��دار با رجایی، نماینده مردم 
شهرس��تان لنج��ان در مجلس ش��ورای اس��لامی، 
فرماندار و جمعی از مدیران اجرایی این شهرس��تان، 
ب��ر تعامل هرچه بیش��تر میان شهرس��تان لنجان و 
صنع��ت تأکید کردند. به گزارش روابط عمومی فولاد 
مبارکه اصفهان، دراین دیدار، حسین رجائی نماینده 
مردم شهرس��تان لنجان در مجلس شورای اسلامی، 
ضم��ن ابراز خرس��ندی از حض��ور مدیرعامل فولاد 
مبارک��ه و هیات همراه در شهرس��تان لنجان گفت: 
نگاه شهرس��تان به فولاد مبارکه فرامنطقه ای و ملی 
اس��ت؛ همچنان که آثار پرخیر و برکت این شرکت و 
س��ایر زیرمجموعه های آن نیز متوجه تمامی کشور 

است. 
از این رو مانند گذش��ته، در حد توان از این صنعت 
معظم حمایت خواهیم کرد. در این جلسه، حمیدرضا 
عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان نیز ضمن 
قدردانی از تعاملات شهرس��تان لنجان با این شرکت 
تصریح کرد: فولاد مبارکه هم راستا با مسئولیت های 
اجتماعی خود، بر این باور اس��ت که رش��د و توسعه 
مناطق هم جوار شرکت به معنی واقعی گام برداشتن 
در مسیر توسعه پایدار است؛ بنابراین از این پس نیز 

در همین مسیر حرکت خواهیم کرد.

 آغاز عملیات اجرایی 
ایجاد کارخانه فرآوری 

کنسانتره مس 
وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت در جریان س��فر 
ب��ه اس��تان اردبیل، فاز یک پروژه کنس��انتره مس و 
مولیبدن مش��کین شهر را آغاز کرد. به گزارش شاتا، 
سرمایه گذاری اولیه برای فاز اول این کارخانه، ۵هزار 
میلی��ارد ریال و ۵ میلیون ی��ورو و برای معدن آن ۵ 
ه��زار میلیارد ری��ال و 2 میلیون یورو اس��ت. مقدار 
محص��ول تولیدی این پروژه ۱۰ هزار تن کنس��انتره 
مس و یکص��د تن کنس��انتره مولیب��دن به صورت 
س��الیانه است. برای تولید کنسانتره مس و مولیبدن 
یک میلیون تن در س��ال خاک ورودی از معدن وارد 

چرخه فرآوری می شود. 
اش��تغال مس��تقیم این پروژه در فاز اول در حوزه 
مع��دن 2۰۰نفر و در حوزه کارخانه ۱۵۰ نفر اس��ت. 
همچنین اشتغال غیرمستقیم در فاز اول این پروژه، 
ی��ک هزار و ۴۰۰نفر اس��ت. این پ��روژه که عملیات 
اجرایی آن آغاز شد، قرار است تا 2۴ ماه آینده نهایی 

شود.

روی�خط�خبر
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چین قصد دارد تا س��ال ۲۰۲۵ یک یا دو معدن سنگ آهن 
مطرح در س��طح دنیا راه اندازی کند تا عرضه این ماده اولیه 
را بهب��ود بخش��د و قدرت قیمت گذاری خ��ود را نیز افزایش 
دهد. طبق برنامه ۵ س��اله صنعت فولاد چین تا سال ۲۰۲۱ 
سهم شرکت های چینی در معادن خارجی بیش از ۲۰ درصد 
س��نگ آهن وارداتی به این کش��ور را شامل خواهد شد. این 
برنامه به دنبال افزایش عرضه سایر منابع معدنی فولاد سازی 

از جمله منگنز و کروم نیز است.
به گ��زارش فولاد ای��ران، چی��ن درحال حاضر ب��ه عنوان 

بزرگ ترین فولادس��از دنیا ۸۰ درصد سنگ آهن مورد نیازش 
را وارد می کند ولی مشخص نیست چه میزان از آن از معادنی 
در کش��ورهای دیگر اس��ت که چینی ها در آن س��هام دارند. 
معادن داخلی چین س��نگ آهنی با خلوص ه��ای پایین تر از 
س��نگ آهن تولیدی شرکت های بزگ اس��ترالیایی و برزیلی 

تولید می کنند.
چین به دنبال تس��هیل س��اخت پروژه های معدنی بزرگ 
در غ��رب افریق��ا و غرب استرالیاس��ت و در تلاش اس��ت تا 
همکاری بیش��تری با کش��ورهای غنی از منابع معدنی چون 

 روسیه، قزاقس��تان و مغولستان و س��ایر کشورهای همسایه 
داشته باشد.

همچنین این کش��ور در تلاش اس��ت ادغام ش��رکت های 
فولادی را نیز س��رعت بخش��د و گروه های ف��ولادی بزرگی 
در س��طح جهانی تش��کیل دهد. ۵ فولادس��از بزرگ چینی 
تا س��ال ۲۰۲۵ ح��دود ۴۰ درص��د از کل تولی��د فولاد این 
کش��ور را در دس��ت خواهند داشت و ده فولادس��از برتر آن 
س��همی ۶۰درصدی خواهند داشت درحالی که درحال حاضر 

۳۷درصد است.

چین۲معدنسنگآهنراهاندازیمیکند

تداوم رونق بازار فولاد
گروهمعدن

در هفته پایانی سال ۲۰۲۰ شاهد تداوم رونق 
در بازارهای فولاد جهان بودیم و رشد نرخ بیلت، 
مقاطع طوی��ل و همینطور مقاطع تخت فولادی 
در بازارهای جهانی به ثبت رس��ید. در مقابل اما 
ثبات نس��بی قیمت های قراضه به ثبت رس��ید 
و بهای س��نگ آهن واپس��ین روزهای سال را با 
کاهش نرخ پشت س��ر گذاشت و دلیل این اتفاق 
تصمیم چین مبنی بر کاهش تولید فولاد و اعلام 

این رویکرد به فولادسازان بود.
سنگآهن�

به گزارش فولاد ایران، هفته گذش��ته در بازار 
جهانی س��نگ آهن قیمت ه��ای وارداتی خلوص 
۶۲ درصد در آخرین روز از س��ال ۲۰۲۰ معادل 
۱۵۹.۲ دلار در هر تن خشک سی اف آر ثبت شد 
که نسبت به هفته قبل حدود ۳ دلار افت داشت. 
نرخ سنگ آهن در س��ال ۲۰۲۰ بیش از دوبرابر 
رش��د را ش��اهد بود و برای دومین سال متوالی 
این ماده اولیه بین کومودیتی ها در س��طح دنیا 
پیش��تاز بوده اس��ت. هفته پایانی دسامبر دولت 
چین از فولادس��ازان خود خواست سال ۲۰۲۱ 
تولید را کاهش دهند تا از افت نرخ س��نگ آهن 
در س��ال ۲۰۲۱ اطمینان یابند. در بازار صادرات 
ایران، آخرین نرخ ثبت شده سنگ آهن مگنتیت 
خل��وص ۶۱ درصد ۱۰۶.۷ دلار درهر تن فوب و 
سنگ آهن هماتیتی صادراتی خلوص ۶۱ درصد 

ایران نیز ۱۰۴.۶ دلار هر تن فوب بوده است.
قراضه�

بازاره��ای قراض��ه بیش��تر هفته پایانی س��ال 

۲۰۲۰ را ب��ا آرامش بیش��تری س��پری کردند. 
هفته پایانی دس��امبر نرخ قراضه در بازار واردات 
ترکی��ه رش��د آرام ت��ری داش��ت و ب��ا کمتر از 
 ۳دلار بهب��ود ۴۷۷.۵ دلار در هر تن س��ی اف آر 

شد.
قراضه صادراتی سنگین کلاس ۲ ژاپن ۶ دلار 

ارزان ت��ر ش��ده و ب��ه ۴۲۱ دلار در هر تن فوب 
رس��ید. متوس��ط نرخ قراضه وارداتی سنگین در 
ش��رق آسیا نیز در ۴۷۵ دلار در هر تن سی اف آر 
ب��دون تغییر ماند. در ب��ازار داخل��ی امریکا نیز 
قراض��ه خرد ش��ده از ۳۷۳ دلار به ۴۱۱ دلار در 

هر تن رسید.

بیلت�
متوس��ط نرخ بیلت صادراتی س��ی ای اس هفته 
گذش��ته از ۵۷۵ دلار به ۶۰۴ دلار در هر تن فوب 

رسید. 
روزه��ای پایانی هفت��ه نیز با توجه ب��ه نزدیک 
شدن به آخر س��ال، بازار ثابت بود. در بازار واردات 

جنوب ش��رق آس��یا نرخ بیلت واردات��ی تا ۳ دلار 
 رش��د داش��ت و ۵۹۵ دلار در ه��ر تن س��ی اف  آر 

شد.
مقاطع�

آخرین نرخ میلگرد صادراتی سی ای اس هفته 
گذش��ته با ۳۰ دلار رشد به ۶۷۰ دلار در هر تن 
فوب افزایش یافت. در چین نرخ میلگرد صادراتی 
کمتر از ۳ دلار ارزان تر ش��ده ۶۲۷.۵دلار هر تن 
فوب ش��د. میلگ��رد صادراتی ترکی��ه آخر هفته 
۶۴۰دلار هر تن فوب بود در حالی که هفته قبل 

را در ۶۳۸ دلار هرتن فوب به پایان برده بود.
همچنی��ن در ب��ازار داخل��ی اروپ��ا میلگ��رد 
۵۴۵یورو هر تن درب کارخانه و در ثبات بود. در 
بازار امریکا نیز میلگرد از ۶۹۳ دلار به ۷۳۲.۵هر 

شورت تن درب کارخانه رسید.
ورق�

ورق گرم صادراتی س��ی ای اس در هفته ای که 
گذش��ت تا ۴۰ دلار رشد داش��ته ۷۵۵ دلار هر 

تن فوب شد.
متوس��ط نرخ ورق گرم صادرات��ی چین نیز از 

۶۸۸ دلار به ۶۹۱ دلار هر تن فوب رسید. 
در ب��ازار داخل��ی اروپ��ا ورق گرم ت��ا ۵ یورو 
رش��د داش��ته ۶۶۵ یورو هر ت��ن درب کارخانه 
ش��د. در بازار امریکا ورق گرم از ۹۹۹.۵ دلار به 
 ۱۰۰۹.۲۵دلار هر شورت تن درب کارخانه بهبود 

داشت. 
همچنین هفته گذش��ته اسلب صادراتی ایران 
از ۵۳۸ ت��ا ۵۵۰ دلار ب��ه ۶۲۳ دلار هر تن فوب 
رس��ید. اسلب سی ای اس هم از ۶۲۰ تا ۶۲۵دلار 

به ۶۸۰ دلار هر تن فوب بهبود داشت.

 افزایش نرخ تیرآهن 
و میلگرد در مصر

با وجود تعطیلات س��ال نو، نرخ محصولات فولادی در 
مص��ر از جمل��ه تیرآهن و میلگرد افزایش یافته اس��ت. به 
گزارش ایراس��ین، تقاضا در مصر روند کاهش��ی دارد اما با 
ای��ن وجود نرخ محصولاتی همچون تیرآهن و میلگرد در 
این کشور روند صعودی به خود گرفته است.این وضعیت 
موجب ش��ده تا خریداران منتظر روزهای آینده به امید 
کاه��ش قیمت ه��ا بمانن��د. کاهش تقاض��ا در مصر برای 
محصولات فولادی فقط مربوط به روزهای اخیر نیس��ت 
بلک��ه از م��اه می ۲۰۲۰ و به موجب تصمیمات دولت مصر 
در خصوص ساخت وس��ازها، تقاضا برای آهن و فولاد در 
این کشور کاهش یافته است. البته نرخ محصولات فولادی 
در اغلب کش��ورهای جهان به ویژه کش��ورهایی که نقش 

وارد کننده این محصولات را دارند افزایش یافته است.

هند به دنبال ممنوع کردن 
صادرات سنگ آهن

انجم��ن فولاد هند به دنب��ال گرفتن مجوز ممنوعیت 
موقت صادرات سنگ آهن از این کشور است. به گزارش 
ایراسین، به دنبال مشکلاتی که تولید کنندگان فولاد هند 
در تامین مواد اولیه به ویژه سنگ آهن دارند، انجمن فولاد 
این کش��ور به دنبال گرفتن مجوز ممنوعیت موقت این 
کالا از هند است. البته در سال ۲۰۲۰ نیز تولید کنندگان 
فولاد در هند از دولت این کشور خواسته بودند تا صادرات 
س��نگ آهن را محدود کنند، اما خواس��ته آنها راه به جایی 
نبرده بود. افزایش بی سابقه سنگ آهن در بازارهای جهانی 
موج��ب ش��ده تا معدن کاران هن��دی روی به صادر کرن 
تولی��دات خود از جمله س��نگ آه��ن بیاورند و همین امر 
مش��کلات تولید کنندگان فولاد در این کش��ور را افزایش 
بدهد. هند به عنوان دومین تولید کننده بزرگ فولاد جهان 
در ماه های اخیر به دلیل وضعیت موجود برای سنگ آهن، 

با کاهش تولید فواد مواجه بوده است.

اخبار
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رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان مرکزی 
از هدف گ��ذاری برای احیای ۱۰۰ واح��د معدنی و ۷۰ واحد 

صنعتی در استان مرکزی خبر داد.
ب��ه گ��زارش ایرنا، س��عید جعف��ری در حاش��یه بازدید از 
ش��رکت های دانش بنیان ش��هر صنعتی کاوه ب��ه خبرنگاران 
گفت: ۶۰۵ معدن پروانه دار در س��طح اس��تان مرکزی فعال 

هس��تند و در زمینه برنامه های مربوط به س��ال جهش تولید 
از ابت��دای س��ال تاکنون ۶۷ معدن متوقف ش��ده در س��طح 
استان احیا ش��دند. وی از راه اندازی کلینیک های ویژه معدن 
و صنع��ت در اس��تان مرکزی خبر داد و گفت: با اس��تفاده از 
ظرفیت کارشناس��ان دلایل توقف واحدهای تولیدی ارزیابی 
و اس��تخراج و با ارائه راهکارهای مناسب در زمینه مشکلات 

اقتصادی، بازار، تامین مواد اولیه نس��بت به فعال س��ازی آنها 
اقدام می ش��ود. جعفری ادامه داد: امسال هدف گذاری احیای 
۱۰۰ واحد معدنی و ۷۰ واحد صنعتی در استان صورت گرفته 
ک��ه نیازمند تعامل دس��تگاه های اجرایی مرب��وط و صاحبان 
صنای��ع اس��ت. وی از اش��تغال ۱۰ هزار نف��ر در ۶۰۵ واحد 
معدنی اس��تان خبر  داد و عنوان کرد: در زمینه توسعه دولت 

الکترونیک عمده فعالیت های سازمان صنعت، معدن و تجارت 
غیرحضوری بوده به طوری که از مجموع ۱۲۰ ماموریت این 
اداره بیش از ۷۵ درصد به صورت الکترونیکی انجام می ش��ود 
و به همین دلیل نیاز چندان��ی به مراجعه صاحبان معادن از 
شهرستان های استان مرکزی برای انجام امور اداری نیست و 

آنها می توانند از خدمات الکترونیکی استفاده کنند.

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت چایپاره 
گفت: س��الانه ۲۹۰ هزار تن انواع مواد معدنی 
در این شهرستان تولید می شود که این منطقه 
را به یکی از قطب های استان در حوزه تولیدات 
معدنی تبدیل کرده اس��ت. حسین بنکدار در 
گفت وگو با ایرنا با اشاره به اینکه درحال حاضر 
۳۵ مع��دن فع��ال دارای پروان��ه بهره برداری 
در ای��ن شهرس��تان وج��ود دارد، اف��زود: ۱۶ 
محدوده معدنی نیز در حال اکتشاف بوده که 
سرمایه گذاری انجام شده در آنها ۱۵۵ میلیارد 
ریال اس��ت. وی اضافه ک��رد: در این واحدها 
۳۸۶ نفر به طور مس��تقیم مشغول به فعالیت 
هستند.  رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت 
چایپاره اظهار کرد: در راس��تای جلوگیری از 
خام فروش��ی مواد معدنی استخراج شده، یک 
واحد س��نگبری مجهز در پای معدن احداث 
و راه اندازی ش��ده اس��ت. بنکدار ادامه داد: در 
این شهرس��تان ۴۵واحد صنعتی نیز با حجم 
س��رمایه گذاری ۶۰۲میلی��ارد ری��ال فعالیت 
می کنند ک��ه در آنها ب��رای ۷۹۲ نفر به طور 
مستقیم اشتغالزایی ش��ده است. وی با اشاره 

به اینکه در شهرستان چایپاره ۲ هزار و ۵۰۰ 
واح��د صنفی نی��ز وجود دارد، گف��ت: ۶ هزار 
و ۲۵۰ نف��ر در ای��ن واحدها مش��غول به کار 
هستند. شهرستان چایپاره با دارا بودن ذخایر 
قابل توجهی در حوزه انواع مواد معدنی به ویژه 
سنگ های تزیینی ظرفیت بالایی برای توسعه 
اقتصادی دارد که در پی اکتش��اف و استخراج 
این مواد معدنی و به دنبال آن ایجاد واحدهای 
فرآوری مواد معدنی در این شهرس��تان زمینه 
اشتغالزایی بالا و ایجاد ارزش افزوده در منطقه 
فراهم خواهد ش��د. نزدیکی این شهرستان به 
م��رز بازرگان و دروازه ورودی کش��ور از دیگر 
مزیت های سرمایه گذاری در چایپاره به شمار 

می رود.

رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان 
شرقی با انتقاد از اینکه »آغاز فعالیت 
مع��دن مهم نفلین س��ینیت س��راب 
یکس��ال اس��ت که معطل  نامه دولت 
است« گفت: استان آذربایجان شرقی 
س��همی از س��رمایه گذاری معدن��ی 

ایمیدرو ندارد.
به گزارش تس��نیم، یوسف داودی در جلسه 
ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
ک��ه با حض��ور وزیر صنعت در ات��اق بازرگانی 
تبریز برگزار شد، با اشاره به اینکه ۱۸ نماینده 
آذربایجان شرقی در مجلس، پیگیر رفع موانع 
و مش��کلات موجود بر س��ر راه تولید هستند، 
اظه��ار کرد: تک تک نمایندگان اس��تان آماده 
 کم��ک به صاحب��ان صنایع ب��زرگ و کوچک 

هستند.
وی با بیان اینکه کشور ما از هر زمان دیگر، 
اکنون نیازمند فعالیت صاحبان صنایع و بخش 
خصوصی اس��ت، افزود: فعالان اقتصادی نقش 
برجس��ته ای در تولید و اشتغال دارند لذا رفع 
موانع بای��د از وزارت صنعت، معدن و تجارت 

آغاز شود و مشکلات پیگیری شود.
داودی، ب��ازار بزرگ همس��ایگان 
ایران را ظرفی��ت عظیمی در زمینه 
توس��عه ص��ادرات دانس��ت و گفت: 
بی��ش از ۴۰ درصد تولی��د ناخالص 
داخل��ی م��ا مرب��وط ب��ه حوزه های 
مرتبط با وزارت صنعت اس��ت و از این وزارت 
انتظار داریم جهادگونه موانع تولید و صادرات 
 را از س��ر راه تولید کنن��دگان و صادرکنندگان 

بردارد.
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه در مجل��س دهم، 
تحقیق و تفحص درباره خودرو س��ازی صورت 
گرفته اس��ت، از وزیر صنعت خواست تا نتایج 
 و خروجی تحقیق و تفحص از خودروسازان را 
اعلام کن��د. رئیس مجمع نمایندگان اس��تان 
آذربایج��ان ش��رقی در ادام��ه، با بی��ان اینکه 
معادن اس��تان ما بس��یار غنی هستند، گفت: 
طبق قانون اساسی، توزیع ثروت در کشور باید 
عادلانه باش��د اما بر اساس گزارش ایمیدرو در 
سال گذش��ته ۵.۴میلیارد یورو صنایع معدنی 
در کش��ور بهره برداری ش��ده ولی آذربایجان 

 ش��رقی س��همی از این حجم س��رمایه گذاری 
ن��دارد! وی با انتقاد از اینک��ه یک نامه مربوط 
به توس��عه معادن اس��تان، نزدیک به یکسال 
اس��ت معط��ل تصمی��م هیات دول��ت و هنوز 
ص��ادر نش��ده، خاطر نش��ان ک��رد: ایمیدرو و 
ق��رارگاه خات��م منتظ��ر مجوز نهای��ی هیات 
دول��ت هس��تند ت��ا مع��دن نفلین س��ینیت 
 ب��ه مراح��ل اکتش��اف و اس��تخراج و فرآوری 
برس��انیم. نماین��ده مردم س��راب در مجلس 
شورای اسلامی، در پایان، از ورود سرمایه گذار 
بخش خصوصی برای احیای کارخانه ورشکسته 
نساجی س��راب با ۷۵۰ نیروی شاغل خبرداد 
و گفت: این س��رمایه گذار پس از بازس��ازی و 
احبای ای��ن کارخانه مهم در منطقه، به دنبال 
 راه اندازی ش��هرک صنعتی نساجی در سراب 
اس��ت. وی از آغاز تدوین قانون ۵ ساله هفتم 
توسعه کشور در ماه های آینده خبر داد و اضافه 
ک��رد: فعالان اقتص��ادی، بخ��ش خصوصی و 
صاحبان صنایع استان پیشنهادات خود را برای 
 بهره گیری در قانون، به مجمع نمایندگان ارسال 

کنند.

پیگیری احیای ۱۰۰ واحد معدنی در اراک

تعلل در بهره برداری از معدن »نفلین سینیت« سراب تولید ۲۹۰ هزار تن مواد معدنی در آذربایجان غربی 

زخم های کارخانه سیمان برتن روستای باغکمش 

رئیس شورای اسلامی استان یزد با اشاره به تعلق یک درصد 
فروش معادن در برنامه ششم توسعه کشور، خواستار  اختصاص 
آن ب��ه مناطق اس��تقرار مع��ادن برای جبران خس��ارت و انجام 
پروژه های عمرانی و بهداشتی شد. به گزارش ایسنا،  سیدمحمود 
میرابوالقاسمی در نشست مشترک  اعضا شورا با رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی اس��تان که در س��الن جلس��ات مدیریت 
بحران استانداری برگزار شد، گفت: در قانون برنامه ششم توسعه 
تصریح ش��ده است که حساب های بانکی و گردش مالی معادن 

باید در اس��تان ها و مناطق محل ذخایر معدنی انجام ش��ود اما 
ب��ه دلیل عدم اجرای قانون این مهم ۱۰۰  درصد محقق نش��ده 
است. وی خواستار تعلق یک درصد سهم فروش معادن به مناطق 
اس��تقرار ذخایر معدنی برای جبران خس��ارت و مسئولیت های 
اجتماعی معادن و انجام پروژه های عمرانی و بهداش��تی ش��د. 
نماینده مردم یزد در ش��ورای عالی استان ها خاطرنشان کرد: با 
توجه به اینکه دولت بودجه ۱۴۰۰ را به مجلس شورای اسلامی 
تقدیم کرده لازم اس��ت نمایندگان مردم اس��تان در مجلس در 

کمیسیون های مختلف بررسی بودجه حضوری تاثیرگذار داشته 
باش��ند و با همراهی نمایندگان اس��تان از ظرفیت های ملی در 
نظر گرفته ش��ده در بودجه برای توسعه استان گام های موثری 
برداش��ته شود. میرابوالقاسمی همچنین گزارشی از فعالیت ها و 
اقدامات ش��ورای اس��لامی استان در یک سال گذشته ارائه داد و 
تصریح کرد: در س��ال پایانی ش��ورا نیز با شتاب و اقتدار کارها را 
ادام��ه خواهی��م داد و مأموریت خود را که خدمتگزاری صادقانه 
به مردم است، دنبال می کنیم. سیدمجتبی حسینی پور، رئیس 

س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی اس��تان نیز در این نشس��ت به 
جایگاه پر اهمیت ش��وراها در قانون اساس��ی اشاره کرد و گفت: 
اعضای ش��وراهای شهر و روستا در حقیقت  نمایندگان و صدای 
مردم هس��تند و در حوزه نظارتی نیز ش��ان ویژه ای دارند و در 
هر مقطع و ش��رایطی آمادگی پاسخگویی به شورا را داریم. وی 
همچنین وضعیت اعتباری، درآمدی و هزینه ای اس��تان یزد در 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ کش��ور را تش��ریح و خاطرنشان کرد: ارقام 

بودجه استان نسبت به سال قبل رشد خوبی داشته است.

رئیس شورای اسلامی یزد: 

یک درصد فروش معادن برای جبران خسارت ها تعلق گیرد

گروهمعدن

جاده روستایی پردیس به باغکمش تنها مسیر 
دسترسی کامیون ها به شرکت سیمان در داخل 
روستا است و روزانه بیش از ۳۰۰ کامیون و بونکر 
در این مس��یر تردد دارد که جدایی مسیر تردد 
ماشین های س��نگین از مسیر روستاییان مطالبه 

جدی اهالی آن است.
 ب��ه گزارش ایرن��ا، ورود خودروهای س��نگین 
کارخانه س��یمان به داخل روس��تا مش��کلات و 
خطرات زیادی برای ساکنان ایجاد کرده و حادثه 
برخورد تریلی به یک منزل مس��کونی را می توان 
یک��ی از تازه ترین ح��وادث منجر به فوت در این 

روستا نام برد.
در ح��دود ۶۰ س��ال پی��ش این ج��اده برای 
جمعیت ۷۰۰ نفری روس��تای باغکمش ساخته 
شد و تولید س��یمان کارخانه آن زمان در حدود 
۱۰۰ ت��ن بود و امروز جمعیت روس��تا به ۵ هزار 
نفر و تولید کارخانه به ۴ هزار تن رسیده اما این 

جاده روستایی هنوز تعریض نشده است.
ه��ر روز صب��ح بی��ش از ۳۰۰ کامی��ون برای 
بارگیری در مقابل کارخانه در صف انتظار هستند 
و روستائیان برای تردد از لابلای کامیون ها عبور 
می کنند که خالی از خطر نیست و آلودگی هوای 
روس��تا به دلی��ل دود کامیون ه��ا معضل بعدی 

کارخانه سیمان برای روستاییان است.
محمد مردانی یکی از اهالی این روستا به ایرنا 
گفت: تا به حال چندین کامیون کارخانه سیمان 
به منازل مس��کونی روستا برخورد کردند و تردد 
کامیون ها در روس��تا مشکلات زیادی برای مردم 

ایجاد کرده است.
داوود س��راجی یک��ی از رانن��دگان در ص��ف 
کارخانه س��یمان اس��ت و از وضعیت نامناس��ب 
و غیر اس��تاندارد ج��اده روس��تا ش��کایت دارد و 
می گوی��د: این جاده نه دس��ت ان��داز و نه علائم 
هشدار دهنده دارد و رانندگانی که بار اول به این 
مس��یر می آیند برای طی مسیر در زمان تاریکی 

شب مشکل دارند.
ساماندهی جاده روس�تای باغکمش  �

در دست اقدام 
عبدالعظیم رضایی، فرماندار شهرستان پردیس 
ب��ا تاکید بر جدا س��ازی راه کارخانه س��یمان از 
روستا، اظهار کرد: جاده روستایی باغکمش مسیر 
تردد خودروهای سنگین کارخانه سیمان شمال 

اس��ت و بروز این حادثه موجب شد بررسی های 
تکمیلی انجام و مشکلات در مسیر ساماندهی و 
مرتفع شدن قرار بگیرند و دراین راستا بهتر است 
کارخانه س��یمان به فکر ساخت جاده اختصاصی 

برای خود باشد.
وی گفت: این ج��اده ۳ متولی دارد که بخش 
ابتدای��ی آن تح��ت نظارت ش��هرداری پردیس، 
بخش میانی تحت  نظارت راهداری و حمل ونقل 
جاده ای و قس��مت انتهایی که به روستا می رسد 
در اختیار دهیاری قرار دارد و همه متولیان باید 
برای کاهش خط��رات و افزایش ایمنی در تردد 
همکاری کنند همانطور که شهرداری پردیس در 
مسیر ابتدایی عملیات بهسازی و ایجاد بلوار را در 

دست اجرا دارد.
 وی به راه اندازی آرامس��تان ش��هر پردیس در 
این منطقه نیز اشاره کرد و افزود: انجام اصلاحات 
در این جاده ضروری است زیرا در آینده نزدیک 
تردد خودروهای س��واری از این ج��اده افزایش 
خواهد یافت ب��ه همین دلیل کارخانه س��یمان 
ش��مال باید راه خود را از روستا جدا کند که این 

موضوع نیز در دست بررسی است.
حس��ن لاله، رئیس ش��ورای اس��لامی ش��هر 
پردیس گفت: پروژه اصلاح و بهس��ازی آسفالت 
جاده کارخانه س��یمان، ورودی جاده اصطلک و 

باغکمش از زیر پل خلیج فارس با صرف ۲میلیارد 
توم��ان اعتبار یک��ی از پروژه ه��ای اجرایی برای 
امنیت بخش��ی ت��ردد کامیون ها اس��ت و تأمین 
روش��نایی ورودی جاده نیز همزمان در دس��ت 

اقدام و اجرا است.
ب�رای  � س�یمان  کارخان�ه  مش�کلات 

روستای باغکمش 
دهی��ار روس��تای باغکم��ش ضم��ن گلایه از 
بی توجه��ی ش��رکت س��یمان به مش��کلاتی که 
ایجاد کرده اس��ت، اظهارک��رد: تردد بیش از حد 
خودروهای س��نگین کارخانه س��یمان در جاده 
روس��تایی مش��کلات زیادی برای ما ایجاد کرده 
است و هر روز شاهد تردد بیش از ۳۰۰ کامیون 
و بونکر در ورودی و میدان اصلی روستا هستیم.

حس��ین ش��کاری گف��ت: کارخانه مش��کلات 
زیادی برای ما ایجاد کرده و جاده هم مدتهاست 
خط کش��ی نش��ده و از اداره راهداری شهرستان 
درخواس��ت و انتظار رس��یدگی به وضعیت این 

جاده روستایی را داریم.
وی اف��زود: در س��ال ۷۵ دهی��اری ب��ا هزینه 
خ��ود اقدام به نص��ب علائم رانندگ��ی از ابتدای 
پل خلیج فارس تا روس��تا کرد ام��ا تعداد زیادی 
از آنه��ا به س��رقت رف��ت و تنها علائم هش��دار 
رانندگ��ی مقابل بلوار و تعاون��ی کامیونداران که 

پایش تصویری دارد، سرقت نشد. دهیار روستای 
باغکم��ش گفت: روش��نایی جاده صفر اس��ت و 
رانندگان��ی که ش��ب هنگام برای نخس��تین بار 
ب��ه این جاده تردد می کنند برای مس��یر یابی با 

مشکل مواجه می شوند.
ش��کاری گفت: با هزینه دهی��اری ۳ کامیون 
آس��فالت ب��رای لکه گی��ری جاده تهی��ه کردیم 
ام��ا هن��وز چاله های زی��ادی در جاده هس��ت و 
از ش��هرداری و ش��ورای اسلامی ش��هر پردیس 
درخواس��ت داریم که بهس��ازی مسیرروس��تای 

اصطلک تا بلوار باغکمش ادامه پیدا کند.
روس�تای  � ورودی  در  ف�رار  راه  دو 

باغکمش احداث می شود
و  راه��داری  اداره  رئی��س  بیگدل��ی،  احم��د 
حمل ونق��ل جاده ای شهرس��تان پردیس با بیان 
اینکه چندین بار نس��بت به نص��ب علائم و تابلو 
اقدام کردیم، اظهارکرد: برخی از تابلوهای نصب 
شده به سرقت رفته و دوباره با همکاری دهیاری 
محترم روس��تا در هفته جاری نس��بت به نصب 
ح��دود ۳۵ عدد تابلو محدودیت س��رعت، جهت 
نم��ا، خطر و نیز اح��داث دوراه ف��رار در ورودی 

روستا اقدام شده است.
وی گفت: جاده باغکمش محور روستایی است 
و برای اس��تفاده اهالی روس��تا طراحی و ساخته 

شده که استاندارد جاده روستایی از نظر؛ عرض، 
شیب و س��طح رویه را داراست و مشکل خاصی 
ندارد. بیگدلی با اشاره به مشکل تردد خودروهای 
س��نگین مربوط به کارخانه سیمان در این جاده 
روس��تایی، اظهار کرد: اس��تقرار کارخانه سیمان 
در این روس��تا و تردد بیش از ح��د خودروهای 
سنگین و بونکرهای سیمان از محور باعث کاهش 
 ایمنی و از بین رفتن آس��فالت و زیرس��ازی آن 

شده است.
رئی��س اداره راهداری و حمل ونق��ل جاده ای 
شهرس��تان پردیس گفت: این ج��اده برای تردد 
محدود خودروهای سنگین و خودروهای سواری 
روس��تایی طراحی ش��ده اس��ت وبه دلیل تردد 
کامیون ها، زیر س��ازی جاده از بین رفته وش��اهد 

تصادفاتی در این مسیر هستیم.
بیگدلی با اش��اره به حادثه برخ��ورد تریلی به 
منزل مس��کونی در روستای باغکمش گفت: این 
حادثه در خارج از راه های تحت مس��ئولیت این 
اداره و در ح��دود ۴۰۰ متر بعد از حوزه راه های 
اس��تحفاظی اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای 

شهرستان اتفاق افتاده است.
وی با ابراز تاسف از وقوع حادثه تصادف منجر 
به فوت در روس��تا، اظهار کرد: تفکیک دسترسی 
ب��ه کارخان��ه س��یمان از ورودی روس��تا، نصب 
سرعتکاه و آرام س��ازی ترافیک ر روروید روستاو 
بلوار توس��ط دهیاری، تش��دید کنترل سرعت و 
برخورد ب��ا رانندگان خاطی توس��ط پلیس راه، 
راهکارهایی برای پیشگیری و کاهش تصادفات و 
حوادث در این روستا است. رئیس اداره راهداری 
و حمل ونقل جاده ای شهرستان پردیس با اشاره 
به مش��کل روش��نایی این جاده روستایی، اظهار 
ک��رد: تامین روش��نایی تنها ب��رای آزاد راه ها و 
بزرگراه ها، راه هایی که از مناطق مس��کونی عبور 
می کن��د و گردنه های مه گی��ر در تعهد این اداره 
است و تامین روشنایی محورهای روستایی تنها 

با تصویب و تخصیص اعتبار اجرایی می شود.
۱۰ آذر م��اه س��ال ۹۹ ی��ک تریل��ی ک��ه به 
مقصد کارخانه س��یمان وارد روس��تا شده بود به 
دلیل نقص فنی ترمز با س��رعت وارد یک منزل 
مسکونی شد وآن را به طور کامل تخریب کرد در 
این حادثه؛ راننده و کمک راننده و دختر ۷ساله 
خان��واده در دم ج��ان باختن��د و ۷ نفر مصدوم 
شدند. شهرس��تان پردیس با جمعیتی در حدود 

۳۰۰ هزار نفر در شرق پایتخت قرار دارد.

 بهره برداری
  از پروژه تزریق گاز 

فولاد قاینات 
اس��تاندار خراس��ان جنوبی از پ��روژه کارخانه فولاد 
قاینات بازدی��د و پروژه تزری��ق گاز کارخانه به صورت 
رس��می به بهره برداری رس��ید. به گزارش ایسنا، فولاد 
قاین��ات، مهم تری��ن ط��رح در می��ان ۱۹ طرح جهش 
تولید اس��تان در امس��ال اس��ت که با س��رمایه گذاری 
۸ه��زار میلیارد ریالی در ۲ بخش تولید آهن اس��فنجی 

و فولاد سازی درحال اجراست.
ف��از اول این ط��رح در قالب تولید آهن اس��فنجی با 
ظرفی��ت س��الانه ۸۰۰ ه��زار ت��ن درحال حاضر بیش 
از ۹۲درص��د پیش��رفت فیزیک��ی دارد و براس��اس 
پیش بینی ه��ای ص��ورت گرفت��ه، تا اواخ��ر بهمن ماه 
امسال به بهره برداری می رسد. فاز دوم کارخانه و تولید 
فولاد اس��فنجی با ظرفیت ۸۰۰ هزار تن سالانه در حال 
جانمایی و نصب تجهیزات است و با ۶۵ درصد پیشرفت 
فیزیکی، بر اس��اس برنامه ریزی شرکت ایمیدرو، سال 
آینده افتتاح می شود. افتتاح و راه اندازی این طرح برای 
۴۰۰ نفر به طور مس��تقیم و بیش از هزار نفر به صورت 

غیر  مستقیم اشتغالزایی به همراه دارد.
همچنین با حضور حمید ملانوری، استاندار خراسان 
جنوبی، در شهرستان قاینات، عملیات اجرایی یادمان 
ش��هید کاوه در س��ه راهی روس��تای بیهود- خروجی 

روستای گریمنج- آغاز به کار کرد.
استاندار خراسان جنوبی در این مراسم گفت: شهدا، 
الگوهای بس��یار خوبی برای م��ا در زندگی اجتماعی و 
ش��خصی هس��تند. ملانوری بر جایگاه ارزشمند شهدا 
در جامع��ه تأکید کرد و ادامه داد: ش��هدا در راس��تای 
تحقق اه��داف و آرمان های انقلاب اس��لامی، گام های 
بلندی برداشتند. اس��تاندار خراسان جنوبی به بیانات 
امام راحل)ره( و مقام معظم رهبری درخصوص ش��هدا 
اش��اره و اظهار کرد: زنده نگهداشتن یاد این بزرگواران، 
کمتر از ش��هادت نیس��ت. ملانوری با تأکی��د بر اینکه 
شخصیت هایی همچون باکری ها، همت ها، سلیمانی ها 
و کاوه ها کم نظیرند، گفت: این عزیزان الگوهای نس��ل 
امروز هستند.وی تصریح کرد: امیدوارم اقدامات امروز 
ما در راستای زنده نگهداشتن یاد و نام شهدا باعث شود 
این عزیزان در ذهن نس��ل های آین��ده به عنوان الگوی 
برتر ماندگار ش��وند. استاندار خراس��ان جنوبی اظهار 
امیدواری کرد؛ روح ش��هدا کمک حال ما در خدمت به 
مردم باش��د. بنا به ط��رح اولیه این الم��ان در ابعاد ۱۰ 
مت��ر در ۱۰ متر و به ارتفاع ۸ متر اجرا می ش��ود. اعتبار 
پیش بینی ش��ده برای اجرای این پ��روژه ۳۰۰ میلیون 
تومان است که توس��ط سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان تأمین شده است. در صورت مساعد بودن شرایط 
جوی، المان ش��هید کاوه تا پایان س��ال به بهره برداری 
می رس��د. با توجه ب��ه اینکه محل درنظر گرفته ش��ده 
برای نصب این المان در محدوده زمین های کشاورزی 
گریمنج بود، اهالی این روس��تا، زمین های خود را برای 

اجرای پروژه اهدا کردند.

فقط نخاله های معادن نصیب 
آذربایجان شرقی می شود

نماینده م��ردم کلیبر، خداافرین و هوراند در مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: نخاله های معادن آذربایجان 
شرقی برای اس��تان می ماند و عصاره  اش برای دیگران 
اس��ت.به گزارش ایس��نا ، حس��ین حاتمی در نشست 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی آذربایجان 
ش��رقی که با حضور وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت و 
تعدادی از مس��ئولان استانی در اتاق بازرگانی، صنعت، 
معدن و کش��اورزی تبریز برگزار ش��د، اظه��ار کرد: در 
تقس��یم بندی معدن که در ش��اکله کشور اتفاق افتاده، 
مع��ادن آذربایج��ان را به نخاله و عصاره تقس��یم بندی 
کرده ان��د که نخال��ه آن نصی��ب آذربایج��ان و عصاره 
نصیب دیگران اس��ت. وی با اش��اره به ترکیب ناعادلانه 
هیات مدیره های ش��رکت هایی مثل ای��درو و ایمیدرو 
اف��زود: در تقس��یم هی��ات مدیره ها، مناب��ع، داده ها و 
سرمایه استان ها باید لحاظ شود. وی اضافه کرد: منابع 
بانکی و پولی آذربایجان ش��رقی از رهگذر ارزش افزوده 
عمدتا نصیب استان نمی شود؛ چرا که توزیع منابع مالی 
در کش��ور کاملا نامتوازن و غیرعادلانه است که باید در 
این مورد تجدید نظرهایی صورت گیرد. نماینده مردم 
کلیبر،خداافرین و هوراند در مجلس ش��ورای اسلامی 
خاطرنش��ان کرد: ایدرو و ایمی��دور به عنوان بنگاه های 
قدرتمن��د و کلان  اقتصادی کش��ور س��همی در تولید 
ث��روت مل��ی در آذربایجان ندارند و تنه��ا تبعات منفی 
مسائل و مش��کلات این ها نصیب آذربایجان می شود و 
حق السهمی در آذربایجان و تولید ثروت و گردش مالی 

این دیار ندارند.
وی گفت: متاس��فانه شاهد هس��تیم ۴درصد سهم 
کارفرمایی برای بازنشس��تگی به موقع و قانونی مشاغل 
سخت پرداخت نمی شود و کارگر مجبور است خودش 
پرداخت کند که تبدیل به ایپدمی در کشور شده است.

اخبار



 واردات محصولات آلومینیومی که نمونه مشابه آنها در 
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آلومینیوم است. در مواردی این گونه اقدامات ضدتولید به 
شکل مقطعی اجرایی می شود و آسیب های جبران ناپذیری را 
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3 راهکار برای نجات صنعت آلومینیوم
در گفت وگو ی »روزگار معدن« با رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم ایران مطرح شد 

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

تکمی��ل زنجی��ره ارزش و تولی��د محصولات 
نهای��ی با ارزش افزوده بالا از جمله ش��عارهایی 
اس��ت که به طور مرتب از سوی سیاست گذاران 
تکرار می ش��ود. اغلب این مفاهیم در حد شعار 
باقی می مانند و این بی توجهی در برخی صنایع 
مانن��د تولید فلز آلومینیوم بیش��تر به چش��م 
می خ��ورد. کما اینک��ه ش��اهدیم ظرفیت های 
قابل توجهی از صنایع پایین دس��تی آلومینیوم 
در کش��ور طراح��ی و نص��ب ش��ده ام��ا ای��ن 
تولیدکنن��دگان همواره با چال��ش کمبود مواد 
اولیه روبه رو هستند. یا همین مواد اولیه با نرخ 
به مراتب بالاتر از ش��مش صادراتی در کش��ور 
فروخته می ش��وند. در چنین ش��رایطی، هزینه 
تمام شده تولید این فعالان صنعتی به شدت بالا 
م��ی رود و از رقابت پذیری آنه��ا در بازار جهانی 
کاسته می ش��ود. در این میان، رشد قابل توجه 
نرخ ارز در سال جاری زمینه افزایش قیمت این 
فلز را فراهم کرده و بر بار مشکلات این صنعت 
بیش از پیش افزوده و در ادامه بازار محصولات 
آلومینیومی کش��ور با رکود روبه رو شده است. 
ح��ال برای بررس��ی چالش های حاک��م بر این 
صنای��ع و کش��ف راه حل های آن با هوش��نگ 
گ��ودرزی، رئیس س��ندیکای صنایع آلومینیوم 
ای��ران گفت وگو کرده ایم. گودرزی در گفت وگو 
ب��ا »روزگار مع��دن« کمب��ود و تامین نش��دن 
به موق��ع مواد اولی��ه مورد نی��از تولید صنایع 
پایین دس��تی آلومینیوم کش��ور،  رون��د رو به 
رشد قیمت ش��مش آلومینیوم، کمبود سرمایه 
در گردش واردات محص��ولات آلومینیومی که 
نمونه مشابه آن در داخل کشور تولید می شود 
و... را بزرگترین چالش هایی دانست که فعالیت 
صنایع پایین دس��تی آلومینی��وم را تحت تاثیر 
قرار داده اس��ت. متن کامل این گفت وگو را در 

ادامه می خوانید.
آلومینی�وم  � پایین دس�تی  صنای�ع 

کش�ور در طول س�ال های گذش�ته با چه 
چالش هایی روبه رو بوده اند؟ 

کمبود و تامین نش��دن به موق��ع مواد اولیه 
مورد نیاز تولید صنایع پایین دس��تی آلومینیوم 
کش��ور را باید بزرگ ترین چالش��ی دانست که 
فعالیت ای��ن صنایع را در یکی دو س��ال اخیر 
با مش��کل روبه رو کرده اس��ت. روند رو به رشد 
قیمت شمش آلومینیوم دیگر چالشی است که 
بر عملک��رد فعالان این صنعت تاثیر گذاش��ته 
آلومینی��وم،  ش��مش  تولیدکنن��دگان  اس��ت. 
محص��ول تولیدی خود را با نرخ فروش این فلز 
در بورس فلزات لندن صادر می کنند اما همین 
محص��ول در ب��ازار داخلی با توج��ه به فرمول 
قیمت گ��ذاری آن در ب��ورس کالا و ب��ا در نظر 
گرفت��ن رقم پرمیوم با قیمت به مراتب بالاتری 
در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار می گیرد. 
این موضوع س��بب می ش��ود قیمت تمام شده 
آلومینیوم  پایین دس��تی  صنای��ع  محص��ولات 
در کش��ور افزایش یاب��د و از رقابت پذیری این 

محصولات در بازار جهانی کاسته شود. 
در چنین ش��رایطی، ش��اهد آن هس��تیم که 
ترکی��ه از ایران ش��مش آلومینی��وم خریداری 
و محص��ولات آلومینیومی تولی��دی خود را به 
کش��ورهایی مانند افغانس��تان ص��ادر می کند. 
این درحالی اس��ت که پیش تر بازار محصولات 
صنایع پایین دستی آلومینیوم کشور در اختیار 
ای��ران ب��ود ام��ا درحال حاضر حض��ور در بازار 
صادراتی برای کش��ور صرفه اقتص��ادی ندارد. 
ب��دون تردید ف��روش یک محص��ول گران تر از 
نرخ صادراتی در بازار داخلی توجیه پذیر نیست. 
به ع��لاوه آنکه کاملا برخلاف ش��عارهایی مانند 
ممانعت از خام فروشی، حمایت از تولید داخلی 

و جهش تولید است. 
در ادام��ه کمبود س��رمایه در گردش نیز این 
تولیدکنن��دگان را در تامین م��واد اولیه مورد 
نی��از برای تولید، با چالش روبه رو کرده اس��ت. 
این چال��ش به ویژه در دوران��ی که نرخ فروش 
آلومینیوم افزایش می یابد، خود را بیشتر نشان 

می دهد. 
واردات محص��ولات آلومینیوم��ی ک��ه نمونه 
مشابه آن در داخل کشور تولید می شود، دیگر 
چالش فع��الان این صنعت اس��ت. در مواردی 
این گون��ه اقدامات ضدتولید به ش��کل مقطعی 
اجرایی می شود و آس��یب های جبران ناپذیری 
را به فعالیت ای��ن تولیدکنندگان وارد می کند. 
درواق��ع سیاس��ت های حاکم بر صنای��ع هر از 
چندگاهی تغییر کرده و مانعی در مس��یر رشد 

کمی و کیفی آنها ایجاد می کند. 
طی ماه ه��ای گذش��ته می��زان قابل توجهی 
محص��ولات آلومینیومی نهایی به کش��ور وارد 
و دپو ش��ده اس��ت. این محصولات ب��ا امید به 
اینک��ه ن��رخ ارز افزایش پیدا کند و س��ود آنها 
افزایش یابد، وارد کش��ور شده اند. با توقف روند 

صع��ودی نرخ ارز، ش��اهد ورود بخش��ی از این 
محص��ولات به بازار بودیم. ام��ا باید تاکید کرد 
که ورود محصول خارجی که نمونه مش��ابه آن 
در داخل کش��ور تولید می ش��ود؛ اشتباه است، 
چراکه به منزله رکود در بازار محصولات صنایع 
پایین دس��تی آلومینیومی خواهد بود؛ بنابراین 
توقف این روند ضروری و لازمه تداوم تولید در 
صنایع آلومینیومی کش��ور است. در این میان، 
اندیش��یدن به راه حلی اساس��ی برای رفع این 
چالش ها ضروری به نظر می رسد چراکه در غیر 
این صورت، شاهد تعطیلی صنایع پایین دستی 

آلومینیوم در کشور خواهیم بود. 
به نظر ش�ما، چگونه و ب�ا چه راهکاری  �

می ت�وان زمینه افزایش تولی�د در صنایع 
پایین دستی آلومینیوم را فراهم کرد؟

صنای��ع پایین دس��تی آلومینی��وم کش��ور از 
ظرفی��ت قابل توجهی برای تولی��د برخوردارند؛ 
بنابراین چنانچه مواد اولیه مورد نیاز این صنایع 
با قیمت مناس��ب تامین شود از این توانمندی 
برخ��وردار هس��تند که ظرفیت تولی��د خود را 
افزای��ش دهند. با آنک��ه صنایع پایین دس��تی 
آلومینیوم کش��ور در س��ال گذش��ته صادرات 
محدودی داش��تند اما از این توانمندی را دارند 
که میزان صادرات خود را به راحتی و به میزان 
چش��مگیری افزایش دهند. ب��دون تردید، این 
اقدام به رش��د زنجیره ارزش در کش��ور کمک 
کرده، موقعیت های ش��غلی متع��ددی را ایجاد 
می کند و زمینه رش��د اقتصادی کشور را فراهم 
می آورد؛ بنابراین باید بیش از پیش مورد توجه 
قرار گیرد. براس��اس آنچه گفته شد می توان از 
ش��رکت های تولیدکننده شمش داخلی انتظار 
داش��ت برای ارزش آفرینی هرچه بیشتر در این 
زنجیره، شمش تولیدی خود را با قیمت فروش 
صادرات��ی در اختی��ار تولیدکنن��دگان صنایع 
پایین دس��ت آلومینیوم کشور قرار دهند. ما نیز 
حاضری��م دلار دریافتی از ص��ادرات خود را در 
اختیار آنها بگذاریم. این رویکرد از یک س��و به 
رشد ارزآوری در کشور کمک می کند و از سوی 
دیگر، از صادرات تولیداتی با ارزش افزوده پایین 

جلوگیری خواهد کرد. 
ب�ازار ش�مش آلومینی�وم از ابت�دای  �

امس�ال تاکنون در چه مسیری پیش رفته 
اس�ت؟ رش�د قیمت این فل�ز در معاملات 
بورس کالا از چه دلایلی نشات می گیرد؟ 

نرخ فروش ش��مش آلومینی��وم در معاملات 
بورس کالا از ماه های نخس��ت امسال در مسیر 
رش��د قرار گرفت. این مسیر صعودی قیمت در 
چندین مرحله و با دلایل متعددی تکرار ش��د. 
تش��دید محدودیت های اعمالی علی��ه ایران و 
کمبود ارز در کشور در ماه های ابتدایی امسال 
زمینه انتش��ار خب��ری را مبنی ب��ر تعدیل در 
تامین ارز موردنیاز صنایع بالادستی برای خرید 
مواد اولیه تولید یعنی آلومینا فراهم کرد. توجه 
به این نکته ضروری به نظر می رس��د که بخش 
زی��ادی از نی��از صنایع بالادس��تی تولیدکننده 
آلومینیوم کشور به مواد اولیه از طریق واردات 

تامین می ش��ود؛ بنابراین این ش��رکت ها برای 
تامین مواد اولیه خ��ود، نیاز ارزی قابل توجهی 

دارند. 
درنتیج��ه تولیدکنندگان صنایع بالادس��تی 
آلومینیوم کش��ور از روند تامی��ن ارز موردنیاز 
خ��ود نگران ش��دند و ب��رای مدت��ی از عرضه 
ش��مش آلومینی��وم در ب��ورس کالا خودداری 
کردند. همین موضوع نیز زمینه رشد چشمگیر 
قیمت ای��ن فل��ز را فراهم کرد. توج��ه به این 
نکته ضروری به نظر می رس��د که در سایه خلل 
در عرض��ه این محص��ول، رقابت ب��رای خرید 
آن افزای��ش می یابد و به رش��د بی��ش از تصور 
قیمت آن منجر می ش��ود. البته این روند ادامه 
نیافت. نشست های بس��یاری میان شرکت های 
بالادستی تولیدکننده شمش، سندیکای صنایع 
آلومینیوم، کارگ��روه آلومینیوم س��تاد تنظیم 
بازار و متولیان امر در س��ازمان ایمیدرو برگزار 
و درنهایت مقرر ش��د نیمی از ارز موردنیاز این 
تولیدکنندگان با کمک وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و از محل ص��ادرات فولاد، روی و مس 
تامین ش��ود. مابقی آن را نیز خود شرکت ها از 
محل صادرات محصولات شان تامین کنند.  در 
ادام��ه نیز میزان عرضه هریک از ش��رکت های 
تولیدکننده ش��مش به بازار بورس تعیین شد. 
در س��ایه اقدام��ات یادش��ده آرامش ب��ه بازار 
آلومینیوم بازگش��ت و به نوعی از ش��دت رقابت 
ب��رای خرید این محصول کاس��ته ش��د. اما در 
ادامه رش��د قیم��ت این فلز ب��ه همین جا ختم 
نش��د. بلکه ش��اهد موج دیگری از رشد قیمت 
آلومینیوم در کشور بودیم. همانطور که پیش تر 
هم اش��اره ش��د، قیمت پایه این فلز نقره ای در 
معاملات بورس کالا از نرخ فروش آن در بورس 
فلزات لندن و همچنین نرخ ارز تاثیر می پذیرد؛ 
بنابراین طبیعی است که رشد ۲ عامل یادشده 
به افزایش قیمت این فلز در بازار داخلی منجر 

شود. 
در آبان و آذر ماه ش�اهد رکود در بازار  �

خری�د و فروش ش�مش آلومینیوم بودیم، 
این رک�ود از کجا و به چه دلایلی رخ داده 

است؟
هرگاه امی��دی به کاهش ن��رخ دلار در بازار 
داخل��ی ایجاد می ش��ود، بازار خری��د و فروش 
محصولات��ی مانن��د ش��مش آلومینی��وم نی��ز 
تحت تاثی��ر قرار می گیرد. انتظ��ار برای کاهش 
قیمت ها نیز به رکود خرید در معاملات شمش 
آلومینی��وم منجر می ش��ود. هرچند افت تقاضا 
ب��رای خرید این محصول به قدری نیس��ت که 
در قیم��ت تاثی��ر بگذارد و زمین��ه کاهش نرخ 
فروش ش��مش آلومینیوم را در معاملات بورس 
کالا فراهم کن��د. در همین حال باید به نتیجه 
انتخاب��ات ایالات متحده بر بازار داخلی اش��اره 
کرد که با انتشار اخباری مبنی بر روشن شدن 
نتایج ای��ن انتخاب ب��ه نفع جو بای��دن، رکود 
بر معام��لات آلومینیوم س��ایه افکن��د، چراکه 
تولیدکنندگان صنایع پایین دس��تی خرید خود 
را متوقف کرده  و منتظر شفاف تر شدن شرایط 

شدند.  درواقع انتظار برای کاهش هرچه بیشتر 
قیمت ها زمینه توقف معام��لات را فراهم کرد. 
انتظ��ارات عموم��ی از س��وی تولیدکننده های 
ش��مش و مصرف کنن��دگان آن نی��ز از دیگ��ر 
عوامل ش��دت گرفتن رکود در بازار آلومینیوم 
ب��ود، چراکه تولیدکنن��دگان در یک دوره ای از 
خرید دس��ت کش��یدند تا دوباره ثبات به بازار 

این فلز بازگردد. 
در ادام��ه بای��د از فرآین��د تغیی��ر فرم��ول 
قیمت گذاری ش��مش آلومینیوم به عنوان عامل 
موثری در کاهش قیمت این فلز در بازار داخلی 
نام برد. سندیکای صنایع آلومینیوم با توجه به 
مشکلات حاکم بر این بازار، گستردگی رکود و 
همچنین توقف صادرات محصولات آلومینیومی 
به دلی��ل بالا بودن نرخ مواد اولیه پیش��نهادات 
خ��ود را به معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارتخانه ارس��ال کرد. مهم ترین پیشنهاد این 
س��ندیکا تغیی��ر فرمول قیمت گذاری ش��مش 

آلومینیوم در بورس کالاست. 
درحال حاض��ر، ن��رخ پایه ش��مش آلومینیوم 
در ب��ورس کالا براس��اس نرخ ف��روش این فلز 
در بورس فلزات لن��دن ضربدر نرخ ارز نیمایی 
ضرب��در ۰.۹۵ تعیی��ن می ش��ود. اما س��ندیکا 
پیشنهاد می کند این فرمول به نرخ فروش این 
محص��ول در بورس فلزات لندن ضربدر نرخ ارز 
نیمایی تبدیل شود تا بدین ترتیب بتوان منافع 
صنای��ع آلومینیومی کش��ور را حف��ظ و زمینه 

تقویت این صنعت بسیار مهم را فراهم کرد. 
به نظر شما، رشد قابل توجه نرخ فروش  �

ش�مش آلومینیوم چه تاثیری بر عملکرد 
تولیدکنندگان صنایع پایین دستی دارد؟

رش��د قیمت ش��مش آلومینیوم ب��ر عملکرد 
صنای��ع پایین دس��تی تاثی��رات منف��ی دارد. 
ازجمله آنکه این رشد قیمتی به افزایش هزینه 
تمام شده محصولات آلومینیومی منجر می شود. 
در چنین شرایطی بسیاری از مصرف کنندگان 
نهایی ترجیح می دهن��د الگوی مصرف خود را 

تغییر دهند. 
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د 
که امکان جایگزینی برخ��ی محصولات نهایی 
آلومینیوم��ی با دیگ��ر کالاهای مش��ابه وجود 
دارد و این جایگزین��ی در بلندمدت آثار منفی 
و نامطلوب��ی در عملک��رد ای��ن صنای��ع به جا 

می گذارد. 
به عن��وان نمون��ه، می ت��وان از افزای��ش نرخ 
فروش بیل��ت آلومینیومی و تاثیر آن بر رش��د 
قیم��ت پروفیل نام ب��رد. در چنین ش��رایطی 
مصرف کنن��دگان ترجی��ح می دهن��د به جای 
پروفیل آلومینیومی از پروفیل فولادی استفاده 
کنن��د، چراکه نرخ فروش پروفی��ل فولادی به 
مراتب کمتر از محصولات مش��ابه آلومینیومی 

است.
 البته بهره گیری از آلومینیوم در مقایس��ه با 
فولاد مزیت هایی دارد که ازجمله آنها می توان 
به س��بک بودن و زنگ نزدن اشاره کرد اما در 
چنین ش��رایطی مصرف کنندگان نهایی س��ود 
بلندمدت را درنظر نمی گیرند و رغبت بیشتری 
نس��بت به محصولات مشابه با کیفیت پایین تر 

نشان می دهند. 
آلومینیوم در س��اخت ظروف یک بار مصرف 
نیز کاربرد دارد. کاربردی که به طور مس��تقیم 
با سلامت انس��ان ها ارتباط داشته و از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اس��ت. حال در س��ایه رش��د 
قیمت ها شاهدیم که مصرف کننده ها به استفاده 
از ظروف یک ب��ار مصرف ارزان  غیراس��تاندارد 

تمای��ل پیدا می کنن��د؛ یعن��ی محصولاتی که 
از نظ��ر بهداش��تی مورد تایید نیس��تند و هیچ 
نظارتی هم بر روند تولی��د و فروش آنها وجود 

ندارد.
در ادامه باید تاکید کرد که روند رو به رش��د 
قیمت ها تاثیر منفی بس��یاری بر عملکرد سایر 
صنای��ع مصرف کننده محص��ولات آلومینیومی 
دارد. ازجمل��ه مهم تری��ن ای��ن صنای��ع ک��ه 
در زندگ��ی م��ردم کارب��رد دارد می ت��وان به 
خودروس��ازی اش��اره ک��رد. آلومینی��وم فلزی 
پرکارب��رد در س��اخت خ��ودرو اس��ت و بخش 
زیادی از قطعات خودروها از آلومینیوم ساخته 
می ش��ود. درنتیجه اثرگذاری ای��ن روند رو به 
رشد قیمتی بر عملکرد خودروسازان از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است. 
رش��د قیمت آلومینیوم زمین��ه افزایش نرخ 
تمام ش��ده خودرو را فراهم می کنند. در چنین 
موقعیت��ی، خودروس��ازان یا ناچار ب��ه افزایش 
محص��ول نهای��ی خ��ود هس��تند ی��ا از دیگر 
قطعات جایگزین آلومینیومی در تولید قطعات 
خ��ودرو اس��تفاده می کنن��د. به عن��وان نمونه، 
ش��اهد جایگزینی رینگ های فولادی با رینگ 
آلومینیوم��ی خواهیم بود؛ بنابراین وزن خودرو 
افزای��ش می یاب��د که ب��ه منزله رش��د مصرف 
س��وخت در خودروها خواه��د بود و به آلودگی 

هرچه بیشتر هوا منجر می شود. 
رش�د نرخ ف�روش ش�مش آلومینیوم  �

چه تاثی�ری بر بازار صادراتی این محصول 
دارد؟ 

همانطور که پیش تر هم اش��اره ش��د افزایش 
ن��رخ فروش ش��مش در ب��ورس کالا به رش��د 
هزینه تمام شده این محصول منجر می شود. در 
چنین ش��رایطی طبیعی است که از فروش این 
محصولات در بازار جهانی به شدت کاسته شود، 
چراکه دیگر قابلیت رقابت در بازارهای جهانی را 
نخواهند داشت. در همین حال حواشی جانبی 
متعدد دیگری نیز در انتظار این صنعت اس��ت 
و با وجود کمبود ارز در کش��ور و شرایط خاص 
و وی��ژه ای که در آن ق��رار داریم، این چالش ها 
اجتناب ناپذیر هس��تند. در چنی��ن موقعیتی از 
همه تولیدکنن��دگان و مصرف کنندگان انتظار 
می رود در سایه همفکری و همکاری برای گذر 

از این بحران تلاش کنند. 
رف�ع  � ب�رای  را  راهکارهای�ی  چ�ه 

چالش های موجود پیشنهاد می کنید؟
س��ندیکای صنایع آلومینیوم ایران برای رفع 
مش��کلات حاکم بر این صنایع پیشنهادهایی را 
به معاون��ت امور معادن و صنایع معدنی وزارت 

صنعت، معدن و تجارت ارائه کرده است. 
ازجمل��ه آنک��ه عرضه ش��مش آلومینیوم در 
بورس کالا با فرمول ن��رخ فروش این محصول 
در ب��ورس فلزات لن��دن ضرب��در دلار نیمایی 

تعیین شود. 
در ادام��ه صادرات ش��مش آلومینیوم خالص 
من��وط به تامین نیاز داخل و عرضه مس��تمر با 
رعایت حداقل کف عرضه مطابق با دستورالعمل 

ستاد تنظیم بازار باشد.
 در همی��ن ح��ال، عرضه ش��مش واحدهای 
ذوب خارج از مکانیس��م بورس متوقف ش��د تا 
بدین ترتی��ب ش��فافیت به معام��لات بازگردد. 
ع��لاوه بر اینها درخواس��ت می ش��ود صادرات 
کالای خام مش��مول جوایز صادراتی و معافیت 
نباش��د، بلکه باید انواع معافیت ها بر آن اعمال 
ش��ود تا بدین ترتیب مواد خام در زنجیره تولید 

قرار گیرند. 

 تمدید گواهینامه
 صادرات فولاد بناب 

مجتم��ع ف��ولاد صنع��ت بن��اب موفق ب��ه تمدید 
گواهینامه اس��تاندارد CE، برای صادرات محصولات 

تولیدی خود به بازارهای اروپایی و جهانی شد.
 CE ب��ه گزارش مهر، در ممی��زی دوباره گواهینامه 
برای تمدید آن که به درخواس��ت این مجتمع توس��ط 
نماینده شرکتDEDAL بلغارستان صورت گرفت، 
ای��ن مجتمع موفق ب��ه تمدید گواهینامه اس��تاندارد 

اتحادیه اروپا CE برای محصولات تولیدی خود شد.
به منظور اعتبار دهی گواهینامه CE، هرس��ال یک 

دوره ممیزی مراقبتی انجام می گیرد.
ط��ی ممی��زی انج��ام ش��ده، تم��ام سیس��تم ها و 
فرآینده��ای تولی��د و کیفیت محصول نهایی ش��امل 
مستندات، آزمایشگاه مرکزی، کنترل کیفی، خطوط 
تولید و همه س��وابق مربوطه مورد بررس��ی و ممیزی 
ق��رار گرفت و باتوجه به اعلام س��رممیزی، نظر به نبود 

هیچ گونه عدم انطباق، گواهینامه فوق تمدید شد.
گواهی استاندارد CE علاوه بر الزامی بودن آن برای 
صادرات به کش��ورهای اروپای��ی، به عنوان یک مبنای 
جهانی برای صادرات کالا به سایر کشورهای آسیایی و 
افریقایی نیز به شمار می رود و دارندگان این استاندارد 
اج��ازه صدور محصول در بازارهای جهانی به ویژه اروپا 
را دارا هستند. محصولات نوردی تولید شده در شرکت 
فولاد صنعت بناب با توجه به کیفیت بالا، تنوع محصول 
و تع��دد خطوط تولید ب��رای عرضه محصول طبق نیاز 
مش��تریان در حداقل زمان بر اساس اس��تانداردهای 
داخلی و مطابق با اس��تانداردهای جهانی با نام تجاری 
ش��اهین بناب و با داش��تن توان تولید میلگرد از سایز 
۸ ت��ا۳۲ ب��ا گریدهای مختلف و ان��واع مقاطع فولادی 
اعم از نبش��ی، تیرآه��ن، ناودانی و همچنین ش��مش 
فولادی، کامل ترین س��بد محصولات فولادی را تولید 
و روانه بازار می کند. علامت CE بر روی یک محصول، 
اعلام تولید کننده اس��ت که محصول مطابق با الزامات 
اساس��ی قوانین مربوط به سلامت، ایمنی و حفاظت از 
محیط زیست اروپا اس��ت. حروف CE اختصار عبارت 
فرانس��ه »Conformité Européene« است که 

به معنای »سازگاری اروپایی« است.

 جهش تولید 
درفولاد امیرکبیر کاشان

مدیرعام��ل فولاد امیرکبیر کاش��ان با ارائه جزییات 
بیش��تر گفت: خط تولید آنیلینگ ش��رکت امیرکبیر 
کاشان نیز با رشد تولید ۱۸۲ درصدی نسبت به هشت 
ماهه س��ال گذش��ته به تولید  ۷۴۳ ،۷تن دست یافته 

است.
ب��ه گ��زارش چی��لان، ش��هرام عالی ون��د در مورد 
مولفه های اصلی عملکرد این ش��رکت بورس��ی گفت: 
در هش��ت ماهه نخست امسال، خط تولید اسیدشویی 
ش��رکت با تولید بیش از ۱۵۳ هزار تن، خط تولید نورد 
س��رد با تولی��د ۱۴۸ هزار تن و خط تولی��د گالوانیزه با 
تولید بیش از ۱۰۱ هزار تن، از برنامه پیش بینی ش��ده 
جل��و افتاده اس��ت و در اغلب م��وارد عملکرد تولیدی 
شرکت بیش از مدت مش��ابه سال گذشته رقم خورده 

است.
ش��هرام عالی وند درباره وضعیت فروش این شرکت 
فولادی اظهارکرد: ما در ۸ ماه نخس��ت س��ال گذشته، 
۶۲هزار و ۷۴ تن فروش داخلی داش��تیم که با افزایش 
قاب��ل توجه ب��ه ۱۰۱ هزار و ۷۵۳ تن در نیمه نخس��ت 
امس��ال رس��ید. همزمان در راس��تای تأمین نیازهای 
داخلی کشور، فروش صادراتی را از ۱۸ هزار و ۷۵۰ تن 
در ۸ ماهه نخست سال گذشته به ۷ هزار و ۱۰۰ تن در 

۸ ماهه نخست امسال کاهش دادیم.
مدیرعامل ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان در مورد 
اهمیت طرح توسعه این شرکت گفت: این طرح توسعه 
که در ش��هریور امس��ال عملیات اجرایی آن آغاز شد، 
اهمیت بس��یار بالایی در تکمیل زنجیره ارزش صنعت 
ف��ولاد دارد. وی توضیح داد: این طرح در جهت تأمین 
کامل نیاز کش��ور به ورق سرد انجام می شود و می تواند 
به بس��تری ب��رای توس��عه صنایعی مهم��ی همچون 

خودروسازی و تولید لوازم خانگی تبدیل شود.
وی اهداف این طرح توس��عه را این گونه تشریح کرد: 
هدف این طرح توس��عه در ف��از اول، احداث خط نورد 
س��رد به ظرفیت ۲۵۰ هزار تن و افزایش ظرفیت نورد 
تا ۵۰۰هزار تن در س��ال، توس��عه خط اسیدش��ویی تا 
ظرفی��ت ۵۰۰ ه��زار ت��ن، احداث کارگاه س��نگ زنی 
و آماده س��ازی غلتک های نورد و در ف��از دوم، احداث 
خ��ط گالوانی��زه۲ و تولی��د محصولات س��رد اس��ت. 
عالی ون��د عنوان کرد: مجموع س��رمایه گذاری ارزی و 
ریالی این طرح که با حمایت و پش��تیبانی کامل فولاد 
مبارکه انجام می ش��ود، به ترتی��ب ۱۲ میلیون یورو و 
۳۷۰۰ میلیارد ریال اس��ت و میزان اشتغال مستقیم و 
غیرمس��تقیم آن نیز ۱۰۸۰نفر است. طبق برنامه قرار 

است این طرح مهم توسعه ۲۴ماهه انجام شود.

اخبار

گفت وگو
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ضربه دیگر دولت به سهامداران

ارزش سهام عدالت، هر روز کمتر از دیروز

آغاز روند تامین مالی از طریق فروش سهام 

گروه معدن

نوس��ان و افت ش��دید ن��رخ نم��اد پالایش��ی یکم 
در ماه ه��ای گذش��ته، بس��یاری از س��هامداران را ب��ا 
دردس��رهای فراوانی مواجه ساخته است. سهامدارانی 
و سرمایه گذاران خردی که به دلیل تبلیغات گسترده 
دولت برای خرید این س��هام وارد بازار سرمایه شده و 
بخش عمده ای از س��رمایه های خود را در این مس��یر 
هزینه کرده اند، هفته ها اس��ت که با افت نرخ این نماد 
مواجه هستند و انتظارشان از دولت این است که با به 
کار بس��تن تدابیری، زمینه را برای جبران ضرر و زیان 
آنه��ا فراهم کند. بر اس��اس برآوردهای صورت گرفته، 
سهامدارانی که به دلیل تبلیغات گسترده دولت اقدام 
به خرید نماد پالایشی یکم کردند، اکنون با افت حدود 
۲۵ درصد ارزش س��هام خود مواجه ش��ده اند.  اگرچه 
باید توجه داش��ت که این فراز و فرودها، طبیعت بازار 
س��رمایه اس��ت، اما به هر حال هیجانات تزریق ش��ده 
و تبلیغ��ات گس��ترده ای ک��ه دولت برای ف��روش این 
یونیت های سرمایه گذاری صورت داد، بسیاری از مردم 
را ترغیب به خرید س��هام و ورود به سرمایه گذاری در 
این بخش کرد. افشین آقابزرگی، تحلیلگر بازار سرمایه 
در گفت وگو با مهر با اش��اره به افت ارزش سهام گروه 
پالایش��ی ظرف هفته های گذش��ته گفت: اگرچه باید 
توجه داش��ت که ه��ر گونه س��رمایه گذاری در بورس 
اع��م از خرید و فروش س��هام دولت��ی و غیردولتی یا 
گروه پالایش��ی و غیرپالایش��ی، حتما دارای ۲ جنبه 
س��ود و زیان است؛ اما س��رمایه گذاران هم باید توجه 
داش��ته باش��ند که اگر بازه زمانی شخص سرمایه گذار 
در بازار س��رمایه، کوتاه مدت باش��د و ماهانه و روزانه، 
س��ود و زی��ان خ��ود را شناس��ایی کند، با فهرس��ت 
 و ادبی��ات اص��ل س��رمایه گذاری منافات پی��دا کرده 
است. وی افزود: اعتراض س��هامداران بخش پالایشی 
از ای��ن منظر اس��ت که آن دس��ته از اف��رادی که در 
بورس، بر روی یونیت های صندوق های پالایشی ورود 
ک��رده بودند، نباید ضرر می کردن��د و به همین دلیل، 
اکنون از بورس دلخور هس��تند؛ البت��ه این حس آنها 
کاملا طبیعی اس��ت؛ چراکه متأسفانه به آنها القا شده 
اس��ت که اگر ای��ن یونیت ها را خری��داری کنید، مثل 
۲صندوق قبلی، حتما و در هر ش��رایطی سود خواهید 
کرد؛ متأس��فانه، این سوءتفاهمی است که دولت برای 
س��هامداران به وجود آورده و باعث شده تعداد زیادی 
از سرمایه گذاران، احس��اس نارضایتی از بورس داشته 
باش��ند؛ چراکه این تبلیغ دول��ت، موجب ضرر و زیان 

آنها ش��ده اس��ت. آقابزرگی گفت: به ه��ر حال هجوم 
مردم ب��رای خرید یونی��ت صندوق های پالایش��ی به 
دلی��ل فراخوانی بوده که دول��ت انجام داد؛ و این یکی 
از اش��تباهات دولت بود که س��رمایه گذاران را به خطا 
انداخت و ریس��ک های مترتب بر امر سرمایه گذاری را 
برای آنها تش��ریح نکرد. این تحلیلگر بازار س��رمایه در 
خصوص چش��م انداز این سهام ادامه داد: به نظر من از 
لحاظ عمومی و نه صرفا در مورد صنعت پالایشی بلکه 
در مورد کل صنایع، وضعیت بورس بسیار خوش بینانه 
اس��ت؛ این در شرایطی اس��ت که در ابتدای سال ۹۹ 

بورس با یک رش��د ش��ارپی مواجه بوده و یک بخش 
عم��ده ای از ظرفیت های این صنعت در ابتدای س��ال 
۹۹ روی ن��رخ نمود یافته و بی��ش از این قیمت هایی 
ک��ه درحال حاضر مش��اهده می کنیم، رش��د را تجربه 
کرده ان��د؛ آنچنان که اگر کس��ی تصور کند که بورس 
رش��د کمی داشته در تناقض آش��کار با ارزش ذاتی و 
ظرفیت های سودآوری این شرکت ها عمل کرده است؛ 
اکنون هم بحث واکسن کرونا و چشم انداز رشد تقاضا 
در بازار س��رمایه شرایط را به گونه ای پیش می برد که 
این سهام سودآور خواهند بود؛ اما این چشم انداز حکم 

بر این نمی کند که ریسک بورس را هم نادیده بگیریم. 
وی اظهارکرد: متوس��ط پی به ای بورس ۲۰ اس��ت و 
در تیر به ۳۴ رس��یده بود و رش��د غیرقابل تصوری در 
بازار س��رمایه شکل  گرفت و الان در مسیر اصلاح این 
قیمت ها قرار داریم. آقابزرگی معتقد اس��ت، کاری که 
در ش��رایط کنونی از دس��ت دول��ت برمی آید، جبران 
ضرر و زیان س��هامداران یا جلوگیری از س��ود یا زیان 
ش��خص خاصی نیس��ت بلکه بهترین و تنها کاری که 
باید سیاس��ت گذار انجام دهد، اطلاع رس��انی و آگاهی 

دادن به مردم است تا انتظارات آنها را واقعی کند.

رون��د کاهش��ی ارزش س��هام عدال��ت تح��ت 
تأثی��ر رون��د کاهش��ی ب��ازار س��رمایه کم��اکان 
ادام��ه دارد به گون��ه ای ک��ه نس��بت ب��ه بالاترین 
 رک��ورد، ح��دود ۱۷ میلیون تومان ارزان تر ش��ده 

است.
به گزارش تس��نیم، روند کاهش��ی ارزش سهام 
عدالت تحت تأثیر روند کاهش��ی ش��اخص بورس 
کم��اکان ادام��ه دارد تا جایی ک��ه در پایان هفته 
گذش��ته ارزش س��هام عدالت یک میلیون تومانی 
ب��ه ۲۱ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان، ارزش س��هام 

عدال��ت ۵۳۲ ه��زار تومان��ی ب��ه ۱۱ میلی��ون و 
۵۲۰هزار تومان و ارزش س��هام عدالت ۴۹۲ هزار 

 تومانی به ۱۰ میلی��ون و ۶۵۰ هزار تومان کاهش 
یافت.

این در حالی اس��ت که در اوج ش��اخص بورس، 
ارزش س��هام عدال��ت ی��ک میلی��ون تومان��ی در 
بالاترین رک��ورد به بالای ۳۸ میلی��ون تومان هم 
رس��یده ب��ود و ارزش س��هام عدال��ت ۵۳۲ هزار 
 تومان��ی رکورد بالای ۲۰ میلیون تومان را هم زده 

بود.
این گ��زارش می افزاید: دارندگان س��هام عدالت 
ک��ه روش مس��تقیم را برای مدیریت س��هام خود 

 انتخ��اب کرده ان��د می توانند با مراجعه به س��امانه 
س��هام  روز  ارزش  از   www.sahamedalat.ir

خود آگاهی یابند.
همچنین آن دس��ته از س��هامداران عدالتی هم 
که روش غیرمس��تقیم را انتخ��اب کرده اند نیز در 
صورت پذیرفته ش��دن سهام شرکت  استانی سهام 
عدالت خ��ود در ب��ورس اوراق به��ادار، می توانند 
ب��ا مراجعه ب��ه س��امانه TSETMC.COM از 
 ارزش روز س��هام خ��ود در این ش��رکت ها مطلع 

شوند.

ی��ک تحلیلگ��ر ب��ازار س��رمایه از آغ��از رون��د 
تامی��ن مال��ی از طری��ق ف��روش س��هام در ب��ازار 
در  س��رمایه گذاران  گف��ت:  و  خب��ر داد  س��رمایه 
 ب��ورس نباید س��هم خود را در کف ن��رخ به فروش 

برسانند.
محمد ماهیدشتی در گفت وگو با مهر با بیان اینکه 
شاخص کل بورس، اگرچه در ماه آذر افزایش یافت، 
اما این ش��اخص در دی ماه رو به اصلاح گذاش��ته و 
ج��ای نگرانی از بابت این اصلاح وجود ندارد، گفت: 
در این رابطه حس��ابی سرانگش��تی نشان می دهد 
اصلاحی که ش��اخص ب��ورس در دی م��اه صورت 
 داده، اص��لاح خوب��ی اس��ت و ج��ای نگرانی وجود 

ندارد.
جای نگرانی وجود ندارد �

این تحلیلگر بازار س��رمایه اف��زود: در این میان، 
هر چقدر که بازار رش��د کرده و برخی از س��هام از 
ارزش ذاتی خود دور ش��ده باشند، باز هم برآوردها 
در بررسی های سالانه، فصلی و ماهانه حکایت از آن 
دارد که روند بازار صعودی اس��ت و در سال ۲۰۲۱ 
می��لادی، بورس رون��د متعادل و رو به رش��دی را 
تجرب��ه خواهد کرد؛ لذا در ماه ژانویه انتظار کاهش 
شاخص را نداریم و پیش بینی این است که روند به 

شکل متعادل پیش رود.
وی تصری��ح کرد: بعد از افزایش��ی که ش��اخص 
در آذرماه داش��ت و اصلاحی ک��ه هم اکنون بورس 
آن را تجرب��ه می کن��د، اگرچ��ه ممک��ن اس��ت در 
مردم این تلقی ایجاد ش��ود که ش��اخص بورس رو 
به کاهش طی مس��یر خواهد ک��رد، اما واقعیت آن 
اس��ت که بحث تأمین مالی از طریق فروش س��هام 
ش��رکت های بزرگ و البت��ه س��هامداران خرد، در 
دس��ت انجام اس��ت و تأمین مالی از طریق فروش 
سهام در دستور کار قرار گرفته؛ چراکه کل اقتصاد 
با مش��کل تأمین مالی مواجه ش��ده است و بالانس 
 عرضه و تقاضای سهام، به نفع تقاضا در حال انجام 

است. با توجه به نرخ های تنزیل اقتصاد و چشم انداز 
درآمدزایی شرکت ها، حتی اگر رشد درآمد شرکت ها 
برای سال آینده نیز صفر در نظر گرفته شده و ما به 
روند حرکت شاخص بسیار بدبین باشیم، باز هم به 
 نظر نمی رسد که نسبت نرخ به درآمد، خیلی پایین 

باشد.
ب��ه گفت��ه ماهیدش��تی، در چنین ش��رایطی با 
توجه ب��ه نرخ ه��ای تنزی��ل اقتصاد و چش��م انداز 
درآمدزای��ی ش��رکت ها، حت��ی اگ��ر رش��د درآمد 
شرکت ها برای س��ال آینده نیز صفر در نظر گرفته 
 ش��ده و ما به روند حرکت ش��اخص بس��یار بدبین 

باشیم.
همچنی��ن باز هم به نظر نمی رس��د که نس��بت 
ن��رخ به درآم��د، خیلی پایی��ن باش��د؛ چراکه این 
روند منطقی نیس��ت و وقتی که در بازار مس��کن، 
نس��بت پی به ای ۳۰ ت��ا ۴۰ اس��ت، نمی توان این 
امر را منطقی دانس��ت که نس��بت پی به ای برخی 
ش��رکت ها در بازار س��رمایه ۱۰ باشد؛ ضمن اینکه 
اگ��ر جری��ان نقدینگ��ی در اقتص��اد ای��ران وجود 
داش��ت، بازار س��هام تا این اندازه دچار احساسات 
منف��ی نمی ش��د؛ البت��ه موض��وع حب��س جریان 
 نقدینگ��ی در اقتصاد ایران نیز، ی��ک بحث مفصل 

است.
وی با انتقاد از اجرای برخی سیاست های پولی از 
س��وی بانک مرکزی خاطرنشان کرد: اگرچه اجرای 
این سیاس��ت ها برای کنترل تورم انجام ش��ده، اما 

باز هم نرخ ارز که از تعادل خارج ش��ده باش��د، این 
سیاس��ت ها کارساز نخواهد بود؛ بنابراین با سیاست 
انقباض��ی پولی که بانک مرک��زی در پیش گرفته، 
حت��ی نرخ بهره کذایی ۴۰ درصدی هم که در هیچ 
ج��ای دنیا نمود واقعی ندارد و نمی تواند برای مردم 

سودآور باشد.
ماهیدش��تی با بی��ان اینکه هم اکنون نوس��انات 
ش��اخص طبیعی است، گفت: قبل از اینکه شاخص 
کف قبلی را بش��کند و به سمت پایین حرکت کند، 
به س��مت بالا برخواهد گشت و نزول پایداری برای 
آن متصور نیس��ت، ب��ه این معنا که اگ��ر بخواهیم 
ب��ر روی نم��ودار صحبت کنیم، ش��اخص بورس تا 
مح��دوده یک و نیم میلیون واح��دی بالا رفت؛ اما 

به مرور پایین آمد.
 بنابرای��ن اگ��ر اکنون ه��م بتواند به آن س��قف 
برس��د، ب��از ه��م به معن��ای رون��ق نیس��ت؛ بلکه 
فقط س��هامداران خرد و کلان تش��ویق می ش��وند 
ک��ه از مح��ل فروش س��هام خ��ود، تأمی��ن مالی 
 کنن��د و ای��ن بازار ک��ه اصطلاحا یک طرفه ش��ده 

است.
 به نحوی پیش خواهد رفت که هر چه زمان جلو 
رود، شاخص سر جای خود قرار گیرد؛ پس اگر شاخص 
هم کمی بالا رود، پول جدید وارد بازار نمی ش��ود؛ 
این در حالی اس��ت که ع��ده ای صرفا بر این باورند 
 که باید سهام را در نرخ بالا بفروشند و در کف نرخ 

بخرند.
به گفت��ه این تحلیلگر ب��ازار س��رمایه، رونق در 
ش��اخص زیر ی��ک میلی��ون و ۵۰۰ ه��زار واحدی 
متصور نیس��ت چه برس��د به اینکه پول جدیدی را 

وارد بازار کند.
وی اف��زود: هم اکن��ون در ب��ازار س��رمایه برخی 
ش��رکت ها، از کف ش��اخص هم پایین تر رفته اند و 
ای��ن امر بیش��تر در گروه مخاب��رات و خودرو خود 
را نش��ان می دهد؛ اما دس��ته ای دیگر از ش��رکت ها 

نزدیک س��قف مرداد هستند؛ در حالی که شاخص 
سقوط کرده اس��ت و به رقم های پایین تری رسیده 
اس��ت که نمونه آن در معادن، گروه فلزات، بانک ها 
و شیمیایی ها هستند؛ اما جالب آن است که برخی 
از شرکت ها از سقف مجاز هم بالا زده اند که عمدتا 
ش��رکت های کوچک هس��تند؛ پس بازار سرمایه به 
 هی��چ عنوان همگن نیس��ت و در ح��ال تعادل قرار 

ندارد.
ماهیدش��تی ب��ا بیان اینک��ه بازاری ک��ه در آن، 
بازدهی برخی از صنایع بالا اس��ت، نسبت قیمت ها 

عوض شده است.
 ام��ا به ه��ر ح��ال مجموع نظ��رات این اس��ت 
که ش��اخص از رقم ه��ای کنونی کمتر نش��ود؛ اما 
نباید انتظار داش��ت ک��ه اگر بالا ه��م رفت باز هم 
در آن رون��د ثاب��ت بمان��د، بلکه رون��د صعودی و 
نزول��ی توأمان ص��ورت می گیرد و البته س��ناریوی 
 محتمل ت��ر رش��د ش��اخص در ماهه��ای آین��ده 

است.
وی معتق��د اس��ت که تأمی��ن مال��ی در اقتصاد 
آس��یب دیده است و دلیل این امر هم، تورم بالایی 
است که از قبل وجود داش��ته؛ ضمن اینکه نسبت 
قیمت ها در بازار س��هام به هم خورده اس��ت و این 
امری بس��یار مهم برای سیاست گذار و سرمایه گذار 
اس��ت؛ در ای��ن می��ان به هر ح��ال بازار نوس��انی 
اس��ت و ممک��ن اس��ت در برخی برهه ها در س��ال 
۲۰۲۱ س��قوط را ه��م تجربه کند، ام��ا در مجموع 
 در س��ال ۲۰۲۱ رون��د صعودی را ش��اهد خواهیم 

بود. 
ماهیدش��تی گفت: به هر حال اس��تراتژی فروش 
در ک��ف قیمتی ب��ه هیچ عنوان منطقی نیس��ت و 
س��رمایه گذاران در هر شرایطی برای ورود و خروج 
از ب��ورس بای��د س��رمایه گذاری خ��ود را مدیریت 
 نماین��د؛ ام��ا نباید در ک��ف قیمتی س��هام خود را 

بفروشند.

جزییات واگذاری سهام شرکت های دولتی 
جزییات واگذاری باقی مانده س��هام دولت در ۷ شرکت به سه بانک حاضر 

در بورس با مصوبه دولت اعلام شد.
به گزارش فارس، در حالی که صندوق پالایش��ی یکم مرکب از سهام چهار 
پالایش��گاه نفت تهران، تبریز، اصفهان و بندرعباس در قالب پالایش یکم در 
بورس ارائه شد، اما به دلیل ریزش شاخص کل بازار و عدم استقبال گسترده 

مردم، قسمتی از این سهام همچنان در اختیار دولت باقی ماند.
بنابرای��ن هفت��ه پی��ش دول��ت تصوی��ب ک��رد، باقی مانده س��هام دولت 
در ای��ن ۴ پالایش��گاه ب��ه ع��لاوه باقی مان��ده س��هام دول��ت در ش��رکت 
س��رمایه گذاری ملی ایران، تولید تجهیزات س��نگین هپکو و ایران ترانس��فو 
 ب��ه ۳بانک حاضر در بورس یعنی بانک های مل��ت، تجارت و صادرات واگذار 

شود.
در ای��ن زمینه رضا دولت آبادی مدیرعامل بان��ک تجارت در نامه ای که به 
رئیس اداره نظارت بر ناشران بورسی سازمان بورس نوشته اعلام کرده است؛ 
با عنایت به مفاد تصویب نامه دولت در ۱۰ دی امس��ال در هیأت وزیران در 
مورد مصوبه جلس��ه ۷ دی مبنی بر موافقت با واگذاری بخشی از باقی مانده 
س��هام دولت در تعدادی از شرکت های بورسی به بانک تجارت به استحضار 
می رس��د بر مبنای این مصوبه، وزارت ام��ور اقتصادی و دارایی به نمایندگی 
س��ازمان خصوصی س��ازی مکلف اس��ت معادل ۴۳۵ هزار میلی��ارد ریال از 
باقی مانده س��هام متعلق به دولت در شرکت های مذکور را مطابق جدول زیر 

به بانک های ملت، صادرات و تجارت واگذار کند.
 بر این اساس از مبلغ ۱۶۵ هزار میلیارد ریال که به بانک تجارت تخصیص 
یافته مقرر شده است معادل ۵۵ هزار میلیارد ریال در ازای پرداخت وجه در 
۴قسط مساوی ماهانه تا پایان امسال بدون سود فروش اقساطی و همچنین 
 مبل��غ ۱۱۰ هزار میلیارد ریال بابت تأدیه بدهی دول��ت به این بانک واگذار 

شود.
به موجب مفاد تصویب نامه دولت در ۱۰ دی نرخ واگذاری سهام شرکت ها 
مطابق با آخرین نرخ پایانی هر سهم در تابلوی بورس در تاریخ یکم دی ۹۹ 
تعیین می ش��ود و از تاریخ ۱۰ دی کلیه حقوق مالکانه سهام مورد واگذاری 
ب��ه بانک تعلق خواهد گرفت که آثار ناش��ی از این نق��ل و انتقال بعدا اعلام 

می شود.

پیش بینی دو ماه پایانی بورس 
یک کارش��ناس ب��ازار س��رمایه گفت: اکن��ون بازارهای م��وازی در رکود 
کامل بس��ر می برند؛ بنابراین به نظر می رس��د با ایجاد اعتم��اد دوباره برای 
س��رمایه گذاری در بورس، ماه بهمن و اس��فند خوبی را در این بازار ش��اهد 

باشیم.
بهادر ش��مس در گفت وگو با ایرنا وجود نوس��ان در رون��د فعلی معاملات 
بورس را ناش��ی از مس��ائل سیاس��ی دانس��ت و گفت: نگرانی حاضر در بازار 
مربوط به یک ماه پایانی ریاس��ت ترامپ در امریکا است، فعالان بازار چنین 
تصوری را دارند که ممکن است ترامپ اقدام منفی را در این زمان باقی مانده 

انجام دهد و باعث ایجاد خطری جدی در معاملات بورس شود.
وی اف��زود: در چند وق��ت اخیر صحبت هایی در زمین��ه احتمال درگیری 
با ایران مطرح ش��د ک��ه این موضوع باع��ث ایجاد احتی��اط در بین فعالان 
 بازار برای س��رمایه گذاری در بورس ش��د و به ش��دت بر نرخ س��هام در بازار 

تاثیرگذار بود.
ش��مس خاطرنش��ان کرد: نکته حائز اهمیت در بازار، زمان تعیین شده در 
۶ ژانویه اس��ت که قرار است کنگره امریکا نظراتی را درمورد انتخابات امریکا 
ارائه دهد، ممکن اس��ت زمان تعیین ش��ده پایانی برای همه این مس��ائل و 
خطراتی باشد که اکنون باعث ایجاد تهدید در معاملات بازار بازار شده است.

ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه رون��د معام��لات ب��ورس را پیش بین��ی 
ک��رد و اف��زود: اکن��ون بازارهای م��وازی در رک��ود کامل به س��ر می برند؛ 
بنابرای��ن ب��ه نظ��ر می رس��د در ص��ورت ایج��اد اعتم��اد دوب��اره ب��رای 
 س��رمایه گذاری در بورس، ماه بهمن و اس��فند خوبی را در این بازار ش��اهد 

باشیم.
وی به انتش��ار گزارش مثبت ش��رکت ها اش��اره کرد و گفت: اکنون سهام 
بیش��تر ش��رکت ها ب��ه لح��اظ بنی��ادی و قیمت��ی در موقعیت خوب��ی قرار 
 دارن��د ام��ا انتظار می رود ت��ا ۴ روز آینده ش��اهد نوس��ان در معاملات بازار 

باشیم.
به گفته شمس، براساس پیش بینی های صورت گرفته از هفته آینده روند 
بازار رو به بهبود خواهد رفت و ش��اهد رونق خوبی در معاملات بازار تا پایان 

سال هستیم.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با تاکید بر اینکه س��هامداران نباید چندان 
نگران وضعیت حاکم در بازار باش��ند، اظه��ار کرد: در وضعیت فعلی خطری 
معاملات بورس را تهدید نمی کند و فقط مس��ئله سیاس��ی مطرح شده بازار 
را دچار نوس��ان کرده است، در داخل کشور هیچ پارامتری که بتواند بازار را 

دچار نوسان کند وجود ندارد.
وی با اش��اره به تاثیر لایحه بودج��ه ۱۴۰۰ برمعاملات بورس گفت: لایحه 
بودجه تعیین کننده س��مت و س��وی آتی برای اقتصاد کشور است و تصویب 

آن سیگنال دهی لازم را به بازار خواهد داد.
ش��مس خاطرنش��ان کرد: به طور معمول هر س��ال بعد از تصویب لایحه 
بودج��ه، صنایعی تحت تاثیر قرار می گیرند که تغییراتی را در برخی از نرخ ها 

مانند نرخ ارز داشته باشند.
این کارشناس بازار سرمایه فعالیت دولت در بازار سرمایه را به عنوان یکی 
از پارامترهای دیگر در لایحه بودجه عنوان کرد و گفت: چیزی که در لایحه 
بودجه به آن اش��اره ش��ده است این است که بازار س��رمایه سال پررونقی را 
تجربه خواهد کرد و این موضوع س��یگنال مثبتی است که با تصویب لایحه 
بودج��ه ب��ه بازار داده خواهد ش��د. وی تاکید کرد: به نظر می رس��د تا پایان 
هفته تکلیف مسئله لایحه بودجه که بازار را تحت تاثیر خود قرار داده است 

برطرف شود و بازار را به روند عادی خود بازگردد.

اخبار

مصطفی حقیقی مهمانداری، کارش��ناس بازار سرمایه با بیان اینکه مردم 
نسبت به بورس بی اعتماد شدند، گفت: افرادی که از بازار تامین مالی کردند 

اکنون باید پاسخگو چنین خسارت بزرگی که وارد کردند باشند.
به گزارش بورس نیوز، وی  افزود: مردم اموال خود را به بازار آوردند و در 
حالی که نرخ همه کالا ها افزایش یافته اما؛ این س��رمایه گذاران در بورس با 
ضرر مواجه ش��ده و به این نتیجه رسیده اند که گزارش ها و آمارهای منتشر 

شده از سوی شرکت ها، با مشکل همراه است.
این کارش��ناس بازار سرمایه درباره نقش س��ازمان بورس در بی اعتمادی 
مردم به بازار س��رمایه، گفت: مس��ئول بخش��ی از گزارش های منتشر شده 

سازمان بورس و بخشی دیگر مربوط به دولت است و هر کدام به اندازه خود 
در این بی اعتمادی نقش دارند.

حقیق��ی مهمانداری ب��ا بیان اینکه اعتماد از دس��ت رفته به س��ختی بر 
می گردد، بیان کرد: مردم س��رمایه خود را از دس��ت دادند و بازگش��ت این 

اعتماد، نیازمند زمان و اعتمادسازی واقعی از سوی مسئولان است.
کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: با توجه به تبلیغاتی که برای ورود 
به بورس صورت گرفت، بس��یاری از سهامدارانی که به تازگی وارد بازار شده 
بودند دچار زیان ش��دند و با ش��رایط فعلی از حضور در ب��ازار به نوعی توبه 

کردند و به آسانی اعتماد این افراد برنخواهد گشت.

مقصران بی اعتمادی به بورس پاسخگو باشند
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